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Pyšelské listy
ČTVRTLETNÍK MĚSTSKÉHO ÚŘADU V PYŠELÍCH  Č. 143. LEDEN–BŘEZEN 2022

SLOVO MÍSTOSTAROSTKY
Milé sousedky, milí sousedé,

nečekala bych, že se 24. února pro-
budím a za humny bude válka. Kre-
melský domácí pán utrpěl dojem, 
že je pánem a zachráncem světa. 
V každém století se bohužel tako-
vý šílenec, válečný zločinec a vrah 
najde. Nakonec se mu vždy dostane 
zasloužené odplaty. 
Předtím však způsobí ve jménu 
kdoví čeho strašlivé utrpení lidem, 
kteří nechtěli nic jiného, než žít 
v klidu a míru své obyčejné životy. 
Na Putina už se roztápí kotel v pek-
le. Jen to ještě nějakou chvíli potrvá. 
Válka znamená spoustu lidí v nouzi. 
Utíkají k nám s nadějí, že všechno 
bude zase v pořádku. Mámy s jed-
ním děckem na ruce, druhé se jich 
drží, má vyděšené oči, nudli u nosu 
a v náručí plyšáka, často jedinou 
útěchu ve světě, kde najednou nic 
není jako dřív. Dívejme se kolem 
sebe s laskavostí a soucitem. A pře-
mýšlejme, kde můžeme podle svých 
možností pomoci.
Věřím, že v sobě tu sílu a obětavost 
najdeme. A také úsměv, který po-
máhá léčit. Už jsme to mnohokrát 
dokázali. A dokážeme to zase.

Dana Drábová

Vzpomínáte na již téměř každoroční tradici vynášení Zimany? Nebo protestní jízdu ZZ Corps na Hradčanské 
náměstí proti parádám putinovských Nočních vlků? Řada z nás brala tyto aktivity jako vtipnou recesi (někteří jako 
trapnou recesi, ale to už je věc vkusu). Někteří možná nechápali, o co vůbec jde. Našly se hlasy, které tyto aktivity 
odsuzovaly a byli i tací, kterým se vůbec nelíbilo, že o těchto „klukovinách“ píší a jejich autorům dávají prostor 
Pyšelské listy. 24. únor 2022 pár věcí změnil. V Evropě je poprvé od r. 1945 skutečná, horká válka, kdy armáda jednoho 
suverénního státu přepadla v rozporu s mezinárodním právem jiný stát, aby si jej podmanila. Změnilo se i naše vnímání 
toho, co je recese a co je vtip. Vyvážení Zimany do Sázavy spolu s ruskými a čínskými vlajkami už nebude jen zábavná 
kratochvíle. Je válka a Rusko celý Západ (tedy i naší zemi) označilo za nepřítele. V takové situaci není možné stát stranou 
a tvářit se, že je to „problém někoho jiného“ nebo „ať si to vyřeší oni.“ I proto vlaje před městským úřadem ukrajinská 
vlajka a není to jen projev solidarity. Jsme součástí tohoto konfliktu, ve kterém nelze zůstat neutrální. Na Ukrajině se 
teď bojuje a umírá i za naší svobodu a v Pyšelích a Zaječicích jsou lidé, kteří přišli o všechno. Je povzbudivé, že navzdory 
masivní internetové propagandě ruských trollů se náš národ nenechal opít rohlíkem, namočeným do kremelské vodky, 
ale místo toho se vzchopil k obrovské pomoci Ukrajině. Kéž nám to vydrží, aby si nás budoucí generace mohly vážit.

-red-



 2 PYŠELSKÉ LISTY 1/2022

PYŠELY

Pomoc ukrajinským uprchlíkům v Pyšelích a Zaječicích
Pomoc Ukrajině – Oficiální stránky města Pyšely (pysely.cz)

Sokol Zaječice založil transparentní účet číslo 

2601962482/2010
kam můžete posílat peníze na pomoc pro „naše“ 
ukrajinské rodiny, ubytované na území katastru měs-
ta Pyšely ( Zaječice, Kovářovice, Pyšely apod.).
Peníze z účtu půjdou na jejich potřeby, léky, jídlo, 
oblečení apod.

V infocentru v Pyšelích je umístěná zapečetěná 
kasa, kam můžete nosit hotovost, která se vloží na 
transparentní účet. 

V tuto chvíli jsou nejdůležitější peníze, spolupracu-
jeme s potravinovou bankou a zajišťujeme jídlo, oble-

čení, drogérii, hračky apod.  Pokud bude potřeba něco 
konkrétního, určitě budeme posílat info.

Na webu města pod kolonkou ,,praktické informa-
ce – pomoc Ukrajině“ naleznete všechny informace. 
Spolupracujeme s krajem a dalšími úřady.

Situace se vyvíjí den za dnem, úřady postupně 
řeší další postupy. Vše bude na webu, informace 
jsou i v tištěné formě na Infocentru. Pokud budete 
mít nabídku práce, nebo ubytování dejte vědět, předá-
me dál.

Moc Vám všem děkujeme za pomoc a spolupráci

Město Pyšely

https://www.pysely.cz/prakticke-informace/pomoc-ukrajine/
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Pár čísel z evidence obyvatel
V našem městě bylo k 31. 12. 2021 přihlášeno k trvalému pobytu 
celkem 2 080 obyvatel.     
     Věková struktura 

Pyšely   1 468
Nová Ves  89
Zaječice   384 
Kovářovice  44
Borová Lhota  95
Cizinci přihlášeni  
k trvalému pobytu 68

0–9 let 319
10–19 let 296
20–29 let 154
30–39 let 282
40–49 let 394
50–59 let 251
60–69 let 218
70–79 let 172
80–89 let 50
90–99 let 12

V roce 2021 se v našem městě narodilo 28 dětí, zemřelo 26 osob, 
přihlášených osob bylo 94 a odhlášených 46.

Jak jsme hospodařili v roce 2021
Daňové příjmy za rok 2021 byly ve výši 
36 494 tis. Kč (příděl z daní za občany 
hlášené k trvalému pobytu a daň z ne-
movitostí), transfery byly ve výši 35 652 
tis. Kč (dotace), naše provozy přinesly 
14 059 tis. Kč (platby za svoz odpadů, 
vodné, stočné, apod.) a přijaté dary do 
Fondu obnovy vodovodu a kanalizace 
ve výši 500 tis. Kč. Celkem příjmy byly 
ve výši 86 705 tis. Kč. Běžné provozní 
výdaje za rok 2021 byly ve výši 33 940 tis. 
Kč, investiční výdaje byly 62 950 tis. Kč. 
Celkové výdaje byly 96 890 tis. Kč.

Do čeho jsme investovali:

•  silnice 1 222 tis. Kč
•  vodovod 802 tis. Kč (projekt pro připo-

jení pro Želivku)
•  kanalizace 5 832 tis. Kč (záchytný vak, 

výměna čerpadla v přečerpávací sta-
nici na Štěpnici, intenzifikace ČOV)

•  mateřská škola 51 570 tis. Kč
•  sportovní hřiště 346 tis. Kč (projekt)
•  rekonstrukce podkrovních bytů 

v Obecním domě 487 tis. Kč
•  výměna oken v hasičské zbrojnici, 

světlovody na úřadě 258 tis. Kč
•  veřejné osvětlení 158 tis. Kč

•  hřbitov 66 tis. Kč (chodníky)
•  komunální správa 1 694 tis. Kč (po-

slední splátka zahrady u hasičů, nákup 
techniky)

•  údržba zeleně 281 tis. Kč (nákup tech-
niky)

•  účetní software na úřad 235 tis. Kč
Z celkových investičních výdajů ve výši 
62 950 tis. Kč jsme z dotací pokryli část-
ku 33 850 tis. Kč, z dotací ještě dostane-
me 13 300 tis. Kč, z úvěru jsme hradili 
3 400 tis. Kč. Přes 12 400 tis. Kč jsme 
tedy hradili z našich úspor a rozpočtu.

Také jsme hodně opravovali, celkem 
za 3 548 tis. Kč:
•  silnice 1 025 tis. Kč
•  vodovod a kanalizace 569 tis. Kč
•  socha sv. Vojtěcha a zeď u úřadu 

a u kostela 1 179 tis. Kč
•  zeď a ploty na hřbitově 98 tis Kč
•  technika pro komunál, kompostárnu 

a údržbu zeleně 481 tis. Kč
•  ostatní drobnější opravy 196 tis. Kč
Na poplatcích za odpady jsme vybrali 
4 284 tis. Kč, z toho 566 tis. 
Kč byl příspěvek firmy Eko-
-Kom za třídění odpadu. 
Náklady na svoz odpadu 

včetně kompostárny a sběrného dvora 
byly 5 396 tis. Kč.  Na dani z nemovitých 
věcí jsme získali 2 848 tis. Kč, na opra-
vy silnic jsme vydali 2 628 tis. Kč. Zde 
připomínám, že ne všichni mají svoji 
nemovitost správně zapsanou v katastru 
nemovitostí, tj. jednak platí menší daň 
než odpovídá skutečnosti, jednak mohou 
mít problém v budoucnu s legalizací 
stavby. Na konci roku 2021 jsme měli na 
bankovních účtech 10 866 tis. Kč. Úvěry 
byly ve výši 43 324 tis. Kč. Z toho úvěr 
na hrazení starých dluhů z roku 2012 ve 
výši 10 836 tis. Kč, úvěr na rekonstrukci 
silnic a zateplení staré školy z roku 2015 
ve výši 4 002 tis. Kč, úvěr na přestavbu 
školy z roku 2017 ve výši 11 600 tis. Kč 
a úvěr na stavbu mateřské školy ve výši 
16 886 tis. Kč. U tohoto úvěru čekáme 
ještě zpožděnou platbu dotace ve výši cca 
13 300 tis. Kč, splácet za školku budeme 
tedy úvěr ve výši cca 3 500 tis. Kč.

Ing. Štěpánka Bednářová
starostka

Kolik nás stála nová školka?
(částky v tisících Kč)

Projekt 2 287
Budova a pozemek 11 248
Stavební práce 48 280
Výběrová řízení a administrace dotace 543
Nábytek a vybavení 1 134
IT vybavení 266
Hřiště 639
Gastro vybavení 2 106
Hračky, nádobí, lůžkoviny, rozjezd 400
Úprava okolí 1 177
Celkem 68 080
Z toho dotace IROP 53 999
Z toho naše peníze 14 081
Náklady na vytvoření 1 místa ve školce 851

Další dovybavení mateřské školy už je na nás. 
Ing. Štěpánka Bednářová

starostka
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Velká rekonstrukce krajských komunikací
Letošní rok 2022 bude pro Pyšely, co se týká komunikací 
v majetku kraje, velice náročný a bude nutné mnoho trpě-
livosti a ochoty spolupracovat. Čekají nás tři velké stavby, 
které se nevyhnou žádné z částí Pyšel – jedná se o hlavní 
vjezdy do města.

Pražská ulice – úsek od rybníka Debrný k odbočce do 
ulice Školní (pod Sokolovnou). Zde bude také probíhat re-
konstrukce propustku u ulice V Pískovně a bude zde překop 
přes silnici (1. etapa je již dokončena).

Čtyřkolská ulice – Nádražní ulice v úseku od Sokolovny 
k odbočce na Čtyřkolskou a Čtyřkolská po celé délce až po 
kruhový objezd před mostem ve Čtyřkolech. 

Ladova ulice – od Sokolovny přes náměstí, Senohrab-
skou ulici k Dětskému domovu, dále na Novou Ves až 
k propustku Zaječického potoka. Rozdělující hranicí je 
Longenova ulice před Novou Vsí 

Původně byly tyto stavby rozděleny do více etap z důvodu 
objízdných tras. Bohužel bylo nutné etapy prodloužit a zkrá-
tit termíny realizace. To znamená, že v současné době se 
jedná celkem o 5 etap a pracovat se bude na několika z nich 
současně. Tím se nám urychlí termíny dokončení.

Co nás čeká?

Po uzavření opravované komunikace se odfrézuje vrchní 
asfaltová vrstva, poté se budou zpevňovat krajnice a prová-
dět lokální úpravy, následně se na povrch nastříká spojovací 
emulze a druhý den po zaschnutí se budou pokládat dvě 
vrstvy asfaltu. Po skončení těchto prací se osadí dopravní 

značení vodorovné i svislé. Následovat bude kolaudace 
a uvolnění silnice do provozu.

Kdy a jak bude možné zajíždět na pozemky podél komu-
nikace? 

Po dohodě s realizační firmou bude umožněno místním na 
vlastní nebezpečí po stavbě projíždět po celou dobu prací, 
kromě dnů, kdy bude probíhat frézování současného po-
vrchu, během překopů, při aplikaci nástřiku (komunikace 
bude neprůjezdná po celý den) a při pokládce asfaltových 
vrstev (komunikace bude neprůjezdná max. dva dny).

Důležité je předem předat na obec kontaktní spojení 
(e-mail nebo mobilní telefon + číslo popisné/evidenční)  
pro snazší komunikaci a předávání aktuálních informací 
ze stavby. Budeme se tak snažit předcházet krizovým si-
tuacím.

Aktuální termíny jednotlivých etap:

Pražská ulice celá – současně Nová Ves až k propustku
od 28. 3. do 29. 5. 2022
Celá Čtyřkolská ulice od odbočky z Nádražní až ke kru-
hovému objezdu od 23. 5. do 7. 8. 2022
Od Sokolovny přes náměstí, Senohrabskou k Longenově 
od 8. 8. do 28. 8. 2022
Od Sokolovny Nádražní ulicí ke Čtyřkolské
od 29. 8. do 18. 9. 2022  

Jan Kostrhoun
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Petice proti trasování návrhu železničního koridoru 
D204 přes území Přírodního parku  Velkopovicko
Vážení spoluobčané, rádi bychom vás upozornili na zno-
vu oživení myšlenky trasy vysokorychlostní trati (VTR) 
v trase vedené velmi cenným územím Velkopopovického 
přírodního parku vyhlášeného v roce 1993. Připomínáme, 
že tento park byl vyhlášen pro svůj jedinečný ráz kopcovi-
té členité lesní krajiny s žulovými balvany a remízky, jehož 
osu tvoří Mokřanský a Křivoveský potok, a o jehož ochra-
nu jsme všichni bojovali již dříve v kauze proti otevření 
kamenolomu. V rámci návrhu plánované trasy nového 

železničního koridoru D 204 Praha – Benešov – Linz v se-
verojižním směru zůstává zachována původní trasa VTR 
přes tento park s napřímením trati mezi Prahou Uhříněvsí 
a Bystřicí kde by se měla napojovat na 4. rychlostní želez-
niční koridor. Na trase jsou navrženy nové stanice Lipa-
ny u Říčan, Velké Popovice a Nespeky. Lze očekávat, že 
stanice budou budovány jako terminály s parkovišti, což 
povede ke zvýšení tlaku automobilové dopravy. Toto na-
vrhované řešení naprosto nerespektuje identitu a poslání 

přírodního parku, neboť navržená trasa vede přímo stře-
dem tohoto velkoplošného chráněného území a popírá tím 
jeho poslání, tj. velkoplošnou ochranu životního prostředí, 
krajinného rázu a chráněných druhů rostlin a živočichů, 
včetně druhů ohrožených. Navrhovaná trasa vede též 
přes další přírodní park Hornopožárský les. Znamená to 
i zvýšení fragmentace celého území dalším nepropustným 
koridorem. 

Trasa, která má být velmi nákladná (desítky miliard) je 

představována jako zlepšení dopravní situace a jako bo-
nus této trasy je jmenováno zkrácení doby spojení Prahy 
a Jižních Čech o půl hodiny.  Vyvstává otázka, zda může 
zkrácení doby dopravy o půl hodiny na této trase vyvážit 
zničení přírodního a rekreačního potenciálu této přírodní 
a kulturní krajiny. Lze se jen podivovat na tím, že autoři 
návrhu vůbec nechápou funkci velkoplošného chráněného 
území, a to zejména dnes při počínající změně klimatu. 
Tato území představují důležité původní prvky, které se 

Nový přímý autobus do Benešova!
Od 1.4.2022 začne jezdit nový přímý autobus do a z Benešova. Linka 796 jede v trase:

Pyšely, náměstí – Pyšely, Sokolovna – Pyšely, u vily – Čerčany – Přestavlky – Vranov – Přestavlky – 
Soběhrdy – Bedrč – Benešov u Penny – Benešov Čechova – Benešov Nemocnice – Benešov Nádraží. 

Z pyšelského náměstí odjíždí v 10:57 a ve 12:57, cesta do Benešova trvá 45 minut. Na cestě zpět z Be-
nešova bohužel nestaví u nemocnice, jede z nádraží přes Dukelskou, Pražskou a Novou Pražskou, dále 
Čechova (to je nejblíže nemocnici, cca 600 m) a Penny a pak už po stejné trase. Z nádraží vyjíždí 10:10 
a ve 12:10. Od podzimu bychom rádi přidali i ranní a odpolední spoje. Jízdní řády jsou na úřadě a na 
webu města.

Ing. Štěpánka Bednářová



 6 PYŠELSKÉ LISTY 1/2022

ve větším rozsahu vyznačující chlazením prostředí. Tato 
základní jeho funkce bude v budoucnu nabývat nezměrné 
důležitosti.

Řešení je zatím v návrhu a lze hledat alternativy včetně 
nulové varianty. Vzhledem k tomu, že se jedná o návrh, 
který nebyl dosud schválen zastupitelstvem Středočeského 
kraje a je k dispozici pouze na webových stránkách Sprá-
vy železnic, je stále možnost se k dané věci včas vyjádřit. 
Jedna z možností je připojit se k Petici proti trasování 
železničního koridoru D204 přes území Velkopopovic-
kého přírodního parku petičního výboru Velkých Popo-
vic, sestavenou ČSOP  Velké Popovice a využít tak práva 

petičního proti navrhované trase v případě nesouhlasu 
s ní. Petice je k dispozici jak na Městském úřadě, tak 
v knihovně Pyšel. Zároveň je umístěna na webu https://
www.petice.com/356353?a=205890.  Jiná možnost je vyjád-
ření se k zásadám územního rozvoje Středočeského kraje, 
jejichž 3. aktualizace bude schvalována na podzim tohoto 
roku. Tyto zásady jsou pak závazné pro územní plány obcí.  
Žádáme proto své spoluobčany Pyšel aby zvážili svoji bu-
doucnost, i když zmíněný návrh trasy nevede přímo naším 
katastrem, ale lesy pouze v sousedství jeho hranic. 

Ivana a Pavel Trpákovi

PYŠELY

Nové kamery na 
sběrných místech
Tento měsíc se nám podařilo osadit 
dvě kamery k monitoringu sběrné-
ho místa na kompostárně a ČOV. 
Podařilo se tak osadit kamerami 
všechna vytipovaná místa. Dále se 
jedná o místo na hřbitově a v Zaječi-
cích u seníku.

Na těchto místech docházelo 
často k odkládání nevhodného 
odpadu nebo k znečišťování odpa-
dem i mimo zde osazené nádoby. 
Z kamery v Zaječicích se podařilo 
zdokumentovat nešvar, který se 
stále opakuje i na jiných místech. 
Přijedeme s taškou naplněnou skle-
nicemi. Nemáme čas ani náladu 
na to jednotlivé sklenice vhazovat 
do zvonu a tak tašku nebo bednu 
položíme vedle na zem. On to přeci 
někdo uklidí. 

Každé pondělí pak přijedou naši 
zaměstnanci a musí vše uklidit, 
sami sklenice nahází do nádoby 
a rozmočenou papírovou tašku vho-
dí do modrého kontejneru.

Není to zbytečné takto někomu 
přidělávat práci? 

Pokud pospícháte, tak si zajeďte 
na sběrné místo na kompostárnu do 
Pyšel a zde je možné otevřít víko na 
kontejneru a z bedny nebo pytle toto 
sklo nasypat do nádoby.  

Jan Kostrhoun

 INZERCE
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227 023 023uvtnet.cz

INTERNETOVÉ PŘIPOJENÍ
v Pyšelích a okolí

Cena od 350 Kč měsíčně

Instalace do 48 hodin

Při objednání do 31. 5. 2022 
2 měsíce služeb ZDARMA

„Tak si na to vezměte dotaci ...“
Dotace mohou být velkým pomocníkem 
při rekonstrukci nebo nových stavbách 
infrastruktury. Mohou ale také být 
cestou do pekla. Téměř každá dotace 
vyžaduje projekt. Protože vesměs žádá-
me o dotace na stavební akce, projektem 
není jen vyprávění o záměru.  Např. 
malinká dotace v řádu desítek tisíc na 
restaurování sochy sv. Vojtěcha obnášela 
vyhotovení restauratérského záměru vč. 
očekávaného rozpočtu certifikovaným 

restaurátorem a schválení tohoto zámě-
ru památkovým úřadem. To zabralo 3 
měsíce. Dotace na opravu nebo vybudo-
vání silnic očekává projekt se stavebním 
povolením a  vysoutěženého dodavatele. 
Projekt je práce na rok, stavební povolení 
na půl roku, vysoutěžení dodavatele na 3 
měsíce. Každá dotace má svoje specifická 
pravidla a požadavky. Každý projekt je 
pak potřeba na tyto podmínky „napa-
sovat“. Někdy je dotace na zlepšení pod-

nikatelského prostředí, tak se vybírají ty 
komunikace, kde mají sídlo podnikatelé. 
Někdy je na dětské hřiště potřeba přidat 
naučnou ceduli o třídění odpadu nebo 
doplnit domečky pro broučky.

Každá dotace vyžaduje určité pro-
cento finanční spoluúčasti města. Např. 
program IROP pro školku hradil 90 % 
uznatelných nákladů projektu. Ale už 
výraz „uznatelných nákladů“ je potřeba 
číst pečlivě. Dotace nekryla náklady na 
projektovou dokumentaci, na stavbu 
některých částí projektu.

Dotace na intenzifikace ČOV je ve 
výši 60 % uznatelných nákladů projektu. 
Opět, nehradí projekt, nehradí některé 
vedlejší činnosti a 40% z projektu musí-
me mít svých. Zde se bavíme o 15 mili-
onech Kč. Některé dotace jsou hrazeny 
průběžně, tj. dotačník hradí postupně 
faktury do vyčerpání přiznání dotace, 
zbytek pak hradí město. Některé dotace 
jsou hrazeny zpětně, někdy najednou 
(u menších částek), někdy je možné žádat 
o proplacení např. po 3 měsících stavby.

Každá větší dotace tedy potřebuje, aby 
město mělo buď našetřeny finance na 
spoluúčast nebo bylo schopné si zajistit 
překlenovací nebo běžný úvěr na finan-
cování. Pro schopnost úvěrování pak 
město musí splnit určitá pravidla, např. 
že celková výše nesplacených úvěrů ne-
překročí 60 % průměrných příjmů města 
za poslední 4 roky.

Průběh čerpání dotace, vyúčtování 
dotace a následně každoroční vykazo-
vání udržitelnosti dotace mohou být 
relativně náročné administrativní úkony. 
Někdy dokonce jazyk a systém dotace 
vyžaduje specialistu, samozřejmě pla-
ceného. Pokud tedy chceme dotaci na 
cokoliv, musíme být připraveni. Musíme 
mít připravené projekty, někdy se sta-
vebním povolením a musíme mít jasné 
možnosti financování. Je tedy potřeba 
dobře zvážit, zda je dotace opravdu 
přínosná, protože zadarmo to není.

Ing.  Štěpánka  Bednářová
starostka
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Porovnání produkce odpadů v číslech
Rád bych se s Vámi podělil o zajímavé poznatky, které vychá-
zejí z dvouletého měsíčního monitoringu produkce a nákladů 
na likvidaci odpadů v rámci celé naší obce. Navážu tak volně 
na článek paní starostky z Pyšelských listů č. 139. Rozdíl ve 
výši nákladů vznikl z důvodu přičtení nákladů na manipula-
ci, jak s odpady, tak s BIO odpadem a jeho drcením.

Proč tento monitoring vzniká? Hlavně z důvodu zpřehled-
nění množství produkce odpadů a cenové náročnosti v rámci 
naší obce.  Dle Nového zákona č.541/2020 Sb. o odpadech 
s účinností od 1.1.2021  bude nutné pravidelně snižovat sklád-
kování odpadu a naopak zvyšovat jeho třídění. To znamená, 
zmenšíme množství SKO (směsného komunálního odpadu) 
a tím se nám zvětší množství tříděného odpadu. Bohužel 

jak vidíte z přiložené tabulky, pravdou to není. I přesto, že se 
v naší obci poměrně aktivně třídí odpad, což je více než chva-
litebné, stoupá současně i produkce komunálního a velkoob-
jemového odpadu.  Proč? Stoupá u nás počet obyvatel a tyto 
dva roky byly pokřivené díky pandemii coronaviru. Ano to je 
pravdou jen částečně, bude nutné odpady více třídit a hlavně 
se pokusit dostat ze SKO nejtěžší složku – BIO odpad. Po-
pelnice na BIO odpad mají možnost mít všichni občané, co 
uhradí poplatek za popelnice. Do této hnědé nádoby na BIO 
patří nejen bioodpad ze zahrádky, ale také veškerý biologický 
odpad z kuchyně. Jedná se o veškeré zbytky ovoce a zeleniny. 
V poslední době se také jedná o možnosti využití tuhého gas-
tro odpadu ke zpracování na kompostárnách. 

Tabulka produkce odpadů – Pyšely 
2020 2021

tuny tuny
Komunální odpad  - SKO 465,602 474,732
Velkoobjemový odpad 44,34 46,91
Plasty 59,964 66,085
Papír a lepenka 76,015 79,212
Kovy 2,917 3,157
Sklo 49,992 52,103
Oleje a tuky 0,369 0,323
Nebezpečný odpad 2,47 2,71
Dřevo – odpadové a stavební 33,17 52,25
Produkce všech odpadu v tunách za rok  734,839 777,482
Náklady na odpady + dřevo + doprava vč. DPH 4 004 149,82 Kč 4 394 914,74 Kč

Plánované akce na rok 2022 
Pro rok 2022 plánujeme několik větších akcí. Vždy musíme 
brát v potaz dvě věci: kolik nás to bude stát a kolik času a lidí to 
bude potřebovat. Naspořeno máme cca 10 milionů Kč.

Na intenzifikaci ČOV použijeme cca 3,5 milionu z uspoře-
ných peněz a dalších 15 milionů máme smluvený úvěr. Stavět 
se bude celý rok. Krajská správa a údržba silnic na letošní rok 
naplánovala masivní opravy – v podstatě zbytek Pražské, Ná-
dražní od Sokolovny po křižovatku se Čtyřkolskou, celá Čtyř-
kolská až ke kruhovému objezdu u Čtyřkol, celé náměstí a celá 
Senohrabská. I když opravu platí kraj, my chceme propojit akce 
s budováním chodníku na Čtyřkolské a Nádražní. Budeme 
potřebovat asi 3 miliony Kč.

S dotací Sázíme stromy zasadíme 40 lip v lesoparku 
a 9 ovocných stromů u kostela, z našich úspor počítáme se 0,1 
milionu. Máme požádáno o dotaci na rekonstrukci rybníka na 
zaječické návsi. Pokud ji dostaneme, realizovalo by se v druhé 

polovině letošního roku a na začátku příštího. Z našich úspor 
počítáme tak 1,2 milionu.

Máme požádáno o dotaci na stavbu multifunkčního hři-
ště. Pokud ji dostaneme, budeme potřebovat cca 1,8 milionu 
z našich úspor. Tím jsme se vyčerpali, jak finančně, tak organi-
začně. Jakékoliv další větší akce budeme řešit přímo z rozpočtu, 
z dodatečných dotací (např. u ČOV požádáme o dotaci 5 mili-
onů na spoluúčast), případně přesuneme akce, pokud nedosta-
neme dotaci.

Co bychom ještě mohli udělat:

Dokončujeme byty v podkroví obecního domu, můžeme za-
čít s rekonstrukcí  bytu ve školce, opravit střechu na hasičské 
zbrojnici, určitě budeme dál dělat kamerové zkoušky na kana-
lizaci a opravovat problémy a chtěli bychom začít s nákupem 
a instalací dálkově odečitatelných vodoměrů.

Ing. Štěpánka Bednářová
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Druhým problémem je množství lidí, které se podílejí na 
produkci SKO. Dle zákona se vše přepočítává na trvale hlá-
šeného obyvatele obce. To znamená každý obyvatel, který 
zde není hlášen, nám produkuje odpad „navíc“. V situaci, 
kdy obec překročí množství povoleného skládkovaného od-
padu na trvale hlášeného občana za rok tak přichází pokuta. 
V minulém roce bylo povolených 200kg za rok. Pyšely toto 

plánované množství překročily v říjnu a od té doby se platilo 
za ukládku odpadu na skládku z 500,-Kč/t již 800,-Kč/t. 

Stát chce docílit toho, že v roce 2025 mají obce povinnost 
navýšit množství tříděného odpadu na 60 % s postupným 
zvyšováním, až na 70 % v roce 2035. Pouze pro představu: 
v roce 2021 Pyšely třídily odpad z 33%.

Jan Kostrhoun

PYŠELY

Kanalizace
Koncem roku 2021 se nám podařilo zrealizovat plán na 
modernizaci přečerpávací stanice v Zaječicích. Byla osazena 
dvě nová čerpadla Wilo typ REXA PRO V05-328/EADX2. 
Instalovali jsme také monitorovací jednotku včetně dešťového 
čidla. Stanici lze také v případě výpadku elektrického proudu 
napojit na záložní zdroj. Náklady na toto přestrojení včetně 
přípravných prací se vyšplhaly na 690.318,- Kč. Jak jsem již 
psal, dříve o prázdninách byl osazen u této přečerpávací sta-
nice také havarijní záložní vak s objemem 50m3 za celkové 
náklady 173.000,- Kč. Funkčnost tohoto vaku jsme prověřili 
hned v říjnu, při výměně čerpadel. Potvrdilo se nám, že vak je 
schopen pojmout splaškovou vodu ze Zaječic a Kovářovic za 
24 h běžného provozu. Toto je velice důležitá informace. 

Malá zajímavost – hned prvních čtrnáct dní provozu 
nových čerpadel byla signalizována porucha – ucpání. Po 
vytažení čerpadel naše obsluha zjistila, že jedno z nich bylo 
přicpané mohutným aportovacím uzlem pro psy. Jak se asi  
tato věc mohla dostat do kanalizace?

V únoru také pokračujeme na monitoringu splaškové ka-
nalizace v Zaječicích a odstraňování nalezených poruch. Prá-
ce probíhaly v ulicích K Potoku, Pod Hřištěm, Krátké a podél 

potoka za silnicí do Senohrab. Podařilo se prověřit dalších 
750 bm kanalizačního řadu. Bylo nalezeno 5 míst s nátokem 
balastní vody a jedno poměrně dlouhé poškození. Tento mo-
nitoring a opravy nás stály 118 321, – Kč. Potvrzuje se nám, že 
se toto pátrání vyplácí a musíme v něm i nadále pokračovat.

V Zaječicích v ulici Pod Štěpnicí v dubnu plánujeme pře-
kládku trasy tlakové kanalizace ze soukromého pozemku do 
obecní cesty. Jedná se o úsek dlouhý 277 bm Pod Štěpnicí – 
po louce k ulici – K Líčnu. Práce se díky terénu budou prová-
dět řízeným podvrtem. 

 Největším objemem prací na kanalizaci v rámci našeho 
města je v současné době stavba – intenzifikace ČOV Pyšely. 
Aktuálně probíhá betonáž dvou podzemních van, provizor-
ní přepojení technologií mimo stávající budovu. Na budově 
budou probíhat stavební úpravy. Současně s tím bylo nutné 
zajistit kalovou koncovku. Máme zde osazen kontejner a od-
vodňovací zařízení k likvidaci kalu. Ten je po dobu stavby 
odvážen smluvní firmou. Stavební firma také začala odvážet 
přebytečnou vytěženou zeminu. 

Jan Kostrhoun

Nakládání s elektroodpadem v číslech
Každý již ví, kam u nás v obci s elektroodpadem. Malé elek-
trospotřebiče je možné předávat do červeného kontejneru 
u hasičské zbrojnice a ty větší a velké se každou první sobotu 
v měsíci odevzdávají na sběrné místo u hasičské zbojnice. 
Lidé i na tento způsob již zvykli a pro obec funguje bezchyb-
ně. Pro představu bych rád uvedl několik zajímavých čísel 
k této recyklaci starých a nepoužívaných elektrospotřebičů. 

Firma ASEKOL – jedná se o červený kontejner u hasičské 
zbrojnice a nově také na sběrném místě na ČOV. Kontejnery 
na drobný elektroodpad. Tato firma nám každý rok zasílá 
Certifikát environmentálního vyúčtování za předešlý rok. Je 
v něm uvedeno, k jakým dochází úsporám díky této konkrét-
ní recyklaci ve spotřebě elektrické energie, primárních suro-
vin, ropy, vody, nebo produkci skleníkových plynů. V roce 
2018 se do kontejneru předalo k recyklaci 863 kg spotřebičů 
a v roce 2020 jen 652,74 kg.

Firma ELEKTROWIN zajišťuje ve spolupráci s hasiči sběr 
a odvoz větší elektrotechniky. Díky ochotě hasičů má každý 

z nás zajištěnou možnost zpětného předání velkého elektro-
zařízení. Velice zajímavá jsou čísla o množství, které jim pro-
šlo opakovaně rukama.
V roce  2018 → 9,70 t elektrozařízení 
 2019 → 10,75 t elektrozařízení   
 2020 → 15,10 t elektrozařízení 
 2021 → 15,05 t elektrozařízení 

Pro představu v roce 2021 – 26 ks bojlerů, 105 ks televizorů 
a monitorů, 85 ks chladniček a mrazáků, 72 ks vaků volně 
ložených spotřebičů. Předalo se také 445 kg zářivkových 
trubic a monočlánků.  Například jsme velice uvítali možnost 
odevzdávat bojlery, o které delší dobu nikdo neměl zájem 
a ani v železném šrotu je nikdo nechtěl.

Děkujeme všem, kteří se takto s námi podílejí na recyklaci 
a využití nepotřebného elektroodpadu a ukazují tak kladný 
vztah k přírodě.  

Jan Kostrhoun
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Vodovod
Zase náhoda tomu chtěla, jako před dvěma roky v Zaje-
čicích u pana Prchlíka, že nám bylo nahlášeno podezření 
na závadu v ulici Na Konci v Pyšelích pod Loretou. Díky 
všímavosti místních lidi se nám podařilo nalézt zajíma-
vou poruchu na vodovodu. Při rozpínání plastové hadice 

došlo k poškození spojky a k úniku vody. Podle poškození 
hadice – byl v ní vytryskán žlábek – muselo ke ztrátám 
docházet delší dobu. Pro prověření na vodojemu, jsme si 
také potvrdily, že se asi jednalo o 4 m3 vody denně. Jedna 
„malá“ porucha a tolik vody. A to vše jen proto, že byly 
použity nevhodné plastové spojky. 

Tím nám vznikl okamžitě 
poměrně velký problém. Kde 
všude se tyto spojky používa-
ly a kde by k podobným uni-
kům mohlo také docházet. 
V Pyšelích, Zaječicích a Ko-
vářovicích je celkem kolem 
26 km vodovodního potrubí 
různých dimenzí. 

Byly vytipovány úseky, 
kde se toto potrubí použilo 
a rozhodli jsme se nechat si 
jej prověřit. Jen v Zaječicích se 
jedná o úseky v součtu 3,7 km. 
Po konzultaci s firmou Aqua-
detection nám bylo v první 
řadě doporučeno zjistit velikost 
možných úniků z řadu. To se 
provádí tak, že se během pra-
covního týdne počítá odběr 
vody v době od 2:00 do 3:00, 
kdy se předpokládá nejnižší 
aktivita obyvatel. 

Pro potvrzení se provádí 
tři měření alespoň ve dvou 
týdnech. Nám se skutečně po-
tvrdilo, že v tuto dobu je skoro 
pravidelný odběr, jak na Za-
ječice, tak do Pyšel a dle kon-
zultace je pravděpodobné, že 
unikům zde skutečně dochází.

Aktuálně máme objednanou 
kontrolu těsnosti a lokalizaci 
míst případných úniků na po-
trubí od odborné firmy na bře-
zen až duben. Celý průzkum je 
rozdělen do třech etap. Po lo-
kalizaci závad bude nutné tato 
místa otevřít a opravit všechny 
nalezené poruchy. Počítáme 
s tím, že se nám tak podaří 
snížit množství čerpané vody 
a budeme jí šetřit.

Jan Kostrhoun

 INZERCE
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Malé muzejní ohlédnutí
Ve vánočním čísle Pyšelských listů se paní starostka 
s díky rozloučila s paní Srnskou, spravující dlouhá 
léta zdejší muzeum. Poděkování bylo určitě na místě. 
Rád bych připojil na stejné téma ještě něco osobního.

Z trojice lidí, spojovaných začátkem devadesátých 
let s obnovou našeho muzea, je paní Zdena Srnská 
svou původní profesí asi nejpřekvapivější. Doktor Jiří 
Chvojka, který už dlouho žije v Českých Budějovi-
cích, měl jako pedagog, historik a numismatik k mu-
zejnictví vždy hodně blízko. Já, jako sochař a medai-
lér, jsem sice byl ze studií teoreticky vybaven v oblasti 
dějin umění, ale v muzeologii a pomocných vědách 
historických jsem amatér. Třetí z naší trojice, paní 
Zdena Srnská, měla vždy blízko ke kultuře. Rozvíjela 
svůj výtvarný talent jako amatérská malířka, ale jinak 
pracovala jako sanitární sestra v pyšelském Domově 
důchodců. Až se někdo za sto let bude zamýšlet nad dějina-
mi muzea v Pyšelích, asi ho překvapí, že z uvedené trojice 

právě paní Srnská na sebe vzala břemeno starostí o obno-
vené muzeum. Měl jsem sice v muzejním světě kontakty, 

ale ani na okamžik jsem nezvažoval 
možnost přijmout tuhle odpovědnost. 
Dr. Chvojka vždy udržoval a stále udr-
žuje pravidelné styky se svým rodištěm, 
publikuje zde a přednáší, ale ani on se 
neodhodlal spravoval muzeum v Py-
šelích. Paní Srnská tento úkol přijala. 
S respektem jsem sledoval, jak postupně 
vyrůstá z nadšené amatérky v poučenou 
muzejnici. Co jí chybělo na odborném 
vzdělání, doháněla praktickými zku-
šenostmi, konzultacemi s profesionály, 

Digitalizace muzea

Už několik týdnů probíhá inventarizace našich 
muzejních sbírek. Začali jsme s fotkami, kroni-
kami a dokumenty. Máme odbornou firmu, která 
vše pečlivě skenuje. Naskenovali jsme kroniky 
a fotoalba ze školy, sbírku pohledů a jedeme dál.

Bude nám to ještě nějakou chvíli trvat, ale na 
konci budeme mít zpracované sbírky v digitální 
podobě. Podívejte, jaké poklady máme.
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návštěvami přednášek, exkurzemi a studiem literatury. Při-
šel dokonce okamžik, kdy jsem jí jeden její výkon upřímně 
záviděl.

Málokterý muzejník – amatér se může pochlubit, že 
právě on doložil ve svém teritoriu existenci pravěkého osíd-
lení. To se často nepodaří ani profesionálům. Příběh začal 
nenápadně. Mezi odbornými návyky, které si paní Srnská 

osvojila, byl také povrchový sběr na přilehlých pyšelských 
polích. Pro tuhle aktivitu získala i nějaké dobrovolníky, 
zejména děti. Jak je obvyklé, obsahovala vzniklá sbírka vět-
šinou fragmenty keramiky z různých historických období. 
Občas se objevily i vzácnější kusy, jako třeba části pravěkých 
kamenných nástrojů. Tady je třeba poznamenat, že takový 
nález ještě není dokladem pravěkého osídlení, protože ná-

stroj mohl ztratit třeba 
lovec, který tudy jen pro-
cházel. Mnohem vzácnější 
je najít doklad výroby 
takového nástroje, což 
už osídlení může doložit. 
A právě to se paní Srnské 
podařilo. Na poli u Lorety 
jednou našla několik cen-
timetrů dlouhý váleček 
z jemného šedého kame-
ne. Při konzultaci u dr. 
Ivana Háska v Národním 
muzeu jsme se dověděli, 
že se takové věci odborně 
říká vývrtek. Jde o kousek 
kamene, který po dlouhé 
a trpělivé práci pravěké-
ho řemeslníka konečně 
vypadl z provrtaného 
otvoru sekery nebo teslice. 
Náš pravěký předek ho 
samozřejmě zahodil a do 
teslice pak zasunul dřevě-
né topůrko, aby s ní mohl 
pracovat. Tohle všechno 
ví a zná archeolog se spe-
cializací na pravěk a ten 
by s obrovskou radostí 
takový kamenný váleček 
sebral, kdyby měl to štěstí 
a někde ho uviděl. My ne-
odborníci to neuděláme, 
pokud si takového kamín-
ku vůbec všimneme. Jak 
můžeme v jedné muzejní 
vitrině vidět, paní Srnská 
ho zvedla. I kdyby pro po-
znání dějin Pyšel neuděla-
la už nic jiného, zaslouží si 
obdiv a úctu.

Michal Vitanovský
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Ohlédnutí za prvním Pyšelským zpravodajem
Letos v březnu je to již 30 let, co začal vycházet obecní věstník 
Pyšelský zpravodaj. Za jeho vydáváním stál tehdejší starosta 
a ředitel ZŠ Vladimír Paclík, články s historickou tématikou 
do zpravodaje již tehdy přispíval Jiří Chvojka společně se 
svým otcem, pyšelským kronikářem a zakladatelem prvního 
pyšelského muzea Arnoštem Chvojkou. Od prvních čísel se 
také ve zpravodaji objevovaly články podepsané Zdenou Srn-
skou a Václavem a Michalem Vitanovskými. 

To první číslo z března roku 1992 mělo šest stran, vytiš-
těných na jehličkové tiskárně (v tehdejším Československu 
se stále jednalo o poslední výkřik techniky) a stálo 5,- Kčs. 
V průběhu více než dvou let, co Pyšelský zpravodaj vycházel, 
se počet stran ustálil na deset a původní dřevní grafická úpra-
va a tisk, které odpovídaly tehdejším možnostem dostupných 
domácích počítačů a tiskáren, doznaly od r. 1993 postupného 
pokroku. Z dnešního pohledu byl Pyšelský zpravodaj velmi 
skromným periodikem, v prostředí obce ale působil jako zje-
vení. V době neexistence sociálních sítí představoval hlavní 
médium, které informovalo občany o probíhajících událos-
tech a plánech zastupitelstva. Některé výzvy občanům nám 
mohou znít až úsměvně – např. aby občané již nerozkrádali 
cihlový plot u fary, aby nevypouštěli žumpu na ulici, případ-
ně aby si i ti nejspořivější konečně pořídili popelnici a nevy-
hazovali odpadky a jiné poklady svých domovů na skládku 
pod Sádkou (pokud si tu skládku, krášlící okolí ulice Pražská 
směrem do Nespek, nepamatujete, můžete být jedině rádi). 

Jiné už tak úsměvné nejsou. Rčení „kdo nekrade, okrádá 
rodinu,“ zapustilo za 40 let budování reálného socialismu 
v populaci hluboké kořeny a odstranit ho bylo úkolem 
vskutku nadlidským. V prvních číslech se řeší neutěšený 
stav celé obce – veřejné komunikace jsou v dezolátním sta-
vu, některé ulice mají problémy se zásobováním elektřinou, 
osvětlení je bída, čistička nebo vodovodní řad do některých 
částí obce je hudbou dálné budoucnosti – a o vzhledu ná-
městí (které jen svým názvem připomínalo, že Pyšely bý-
valy městem), Lorety, kostela, zámku či fary škoda mluvit. 
Pravidelně se v Pyšelském zpravodaji opakuje apel na zlep-
šení jednání mezi lidmi a rovněž na zlepšení postoje občanů 
k okolí, přírodě a životnímu prostředí – zvláště v této oblasti 
jsme jako společnost měli po r. 1989 co dohánět.

Od prvního čísla byli čtenáři seznamováni s historií Py-
šel a Posázaví – pro řadu lidí to byly informace nové, dříve 
neznámé a netušené. Tyto články, spolu s obnovou Pyšel-
ského muzea a přípravou velkolepých oslav 700 let od první 
písemné zmínky o Pyšelích, přispěly zcela jistě svým dílem 
k prohloubení vztahu mezi občany a jejich městem a kra-
jem, takže v roce 1995 mohly Pyšely své jubileum oslavit 
více než důstojně a v podstatně lepší kondici, než ve které 
byly na konci r. 1989. 

U toho už ale Pyšelský zpravodaj nebyl. Po úctyhodných 
34 číslech, kdy vycházel každý měsíc, vyšlo v říjnu 1994 číslo 
poslední, obsahující malé rozloučení se čtenáři a poděková-
ní dopisovatelům. První obecní periodikum skončilo z velké 
části proto, že se jednalo v podstatě od samotného začátku 
o projekt Vl. Paclíka a jeho entusiasmu. Ve volbách do za-
stupitelstev obcí v listopadu r. 1994 již Vl. Paclík nekandi-
doval a po odchodu z funkce redakci Pyšelského zpravodaje 
novému zastupitelstvu nepředal. Nové Pyšelské listy vyšly 
jako občasník v květnu 1996, jako pravidelný měsíčník za-
čaly vycházet až v lednu 1997. 

Pyšelský zpravodaj je dnes cenným svědectvím o své době 
a především o lidech, kteří se podíleli na chodu obce (a dnes 
již opět města). Řada z dopisovatelů už dnes mezi námi není, 
ale jejich příspěvky představují nesmírně osobní výpověď. 
Pyšelské listy mají za sebou 25 let a jednou budou rovněž vý-
povědí o naší době, o našem městě a především o nás samot-
ných. Jako redakce bychom byli rádi, kdyby naši dopisovatelé 
měli při psaní svých příspěvků i toto na paměti.

-red-
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POŘÁDAJÍ

ČARODĚJNICKÝ REJ

30.4.2022 od 18.00
NA LORETĚ

limo-pivo-víno-grog,-špekáčky-utopenci-hermelín-párek v rohlíku-moučník

MĚSTO PYŠELY A SDH PYŠELY
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Startujeme v nové školce….
V pondělí 3.ledna 2022 jsme přivítali všechny nové děti 
a jejich rodiče v novém školním roce, který v odloučeném 
pracovišti MŠ Pyšely na adrese Pražská 326, pro nás právě 
začal. První školní den je velká událost pro malé i velké, 
pro nově příchozí i pro ty zkušené. Z bezstarostných rado-
vánek si musíme všichni přivyknout na pravidelný režim 
a soustředit se na spoustu povinností, které nás čekají. Něco 
zůstane stejné, něco se změní. Pro děti to budou nové třídy, 

nové paní učitelky a noví kamarádi. Pro nás dospělé to bu-
dou přísnější bezpečnostní opatření, více obezřetnosti.
Dobrou zprávou je, že se  do školky opět vrací pohádky, 
setkání s odborníky, možná i výlety, které přinesou spoustu 
radostí dětem i nám dospělým. Tak ať se nám tu dobře daří!

První krůčky
První školkový den už je daleko za námi. Jakpak se daří 
novým dětem, pro které je školka úplně novou zkušeností?
Kapacita školky jsou 4 třídy pro 80 dětí, z nichž 1 třída je 
určena pro 15 nejmenších dětí mladších 3 let. Máme radost, 
dětem se daří dobře. Velkou zásluhu na tom mají rodiče, 
protože si udělali čas a umožnili dětem postupný a pomalý 
nástup do školky. Byli trpěliví, chápající, laskaví...Přesně 

tak, jak to každé dítko potřebovalo. Teď už jsou slzičky mi-
nulostí a děti jsou spokojené. Poznají svou značku, hrají si, 
tvoří, malují, cvičí, zpívají a především jsou kamarádi, co se 
každý den těší do školky. A to je pro nás moc dobrá zpráva.

Preventivní program pro děti
Ve spolupráci s Městskou Policií Benešov a její preventistkou 
paní Bc. Andreou Koubovou jsme se setkali první čtvrtek 
v lednu – předškoláčky z MŠ Na Prádle poučila o tom, jak 
je důležité chránit si své zdraví při cestě do a ze školky, při 
cestování nejen s rodiči. Nejmladší děti Na Prádle a všechny 
děti z MŠ Pražská se vydaly společně za doprovodu Městské 
Policie BN na 1.zimní vycházku do okolí nové školky, aby 
si tak upevnily znalosti o dopravním ruchu ve městě, o tom 
jak se zachovat v případě, kdy potřebuji pomoc, atp.

Karneval ve školce 
Ke konci zimního období patří správný dětský karneval. 
Podívejte se na fotografie z obou našich mateřských školek.
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Zápis do Mateřské školy Pyšely pro školní rok 2022/2023  – organizace  zápisu 
k předškolnímu vzdělávání od 1.9.2022
Vážení rodiče, blíží se období zápisu do mateřské školy. Zápis k předškolnímu vzdělávání proběhne v souladu s právní-
mi předpisy. Uskuteční se v termínu dle školského zákona, tedy v období od 2.do 16.května 2022. Podrobné informace 
naleznete na webu Města Pyšely (www.pysely.cz) a na webu Mateřské školy Pyšely(www.mspysely.cz) v průběhu dubna 
2022, abychom vás informovali s dostatečným předstihem. Děkuji Vám za pochopení a přeji Vám všem pevné zdraví.

Ilona Kryzánková

        Kritéria pro přijímání dětí do MŠ Pyšely - na školní rok 2022– 2023 
Ředitelka Mateřské školy Pyšely stanovila následující kritéria, podle kterých bude postupovat 

při rozhodování na základě ustanovení § 165 odst. 2, písm. b), zákona č.561/ 2004 Sb.,  

(školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání 

v mateřské škole v případě, kdy počet žádostí o přijetí k předškolnímu vzdělávání, v daném 

roce, překročí stanovenou kapacitu maximálního počtu dětí pro mateřskou školu. Při 

přijímání dětí k předškolnímu vzdělávání je třeba dodržet podmínky stanovené v ust. §50 

zákona č.258/2000 Sb.( o ochraně veřejného zdraví).Podle tohoto ustanovení může 

předškolní zařízení přijmout pouze dítě, které se podrobilo stanoveným pravidelným 

očkováním( popř. má doklad, že je proti nákaze imunní nebo se nemůže očkování podrobit 

pro kontraindikaci).Netýká se dětí, pro které je předškolní vzdělávání povinné. O přijetí dítěte

uvedeného v §16 školského zákona rozhodne ředitelka mateřské školy na základě 

písemného vyjádření školského poradenského zařízení, popř. také registrujícího lékaře.

 Při přijímání dětí, do Mateřské školy Pyšely, vychází ředitelka z kritérií        

uvedených v následující tabulce:

1. Děti, které dovrší 5 let do 31. 8. 2022 a děti s odkladem školní docházky, pro které je předškolní

vzdělávání povinné, pokud mají místo trvalého pobytu ve školském obvodu MŠ nebo jsou umístěné

v tomto obvodu v dětském domově.

2. Děti, které dovrší 4 let do 31. 8. 2022, pokud mají místo trvalého pobytu ve  školském obvodu MŠ

nebo  jsou  umístěné  v  tomto  obvodu  v  dětském  domově  a  to  do  výše  povoleného  počtu  dětí

uvedeném ve školském rejstříku, seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

3. Děti, které dovrší 3 let do 31. 8. 2022, pokud mají místo trvalého pobytu ve  školském obvodu MŠ

nebo  jsou  umístěné  v  tomto  obvodu  v  dětském  domově  a  to  do  výše  povoleného  počtu  dětí

uvedeném ve školském rejstříku, seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

4. Děti mladší 3 let ,pokud mají místo trvalého pobytu ve  školském obvodu MŠ nebo jsou umístěné

v tomto obvodu v dětském domově a to do výše povoleného počtu dětí  uvedeném ve školském

rejstříku, seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

5. Děti s místem trvalého pobytu mimo školský obvod MŠ a to do výše povoleného počtu dětí

uvedeném ve školském rejstříku, seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

6.  V případě, že se, podle výše uvedených kritérií ,na jednom místě umístí více dětí stejného data

narození než-li lze přijmout, rozhodne se na základě losování/pro zajištění transparentnosti losování

proběhne za účasti ředitelky MŠ a zástupce zřizovatele Města Pyšely/.

Školský obvod  MŠ Pyšely obsahuje obce Pyšely, Čtyřkoly, Lštění a Pětihosty

Kritéria vydala: Ilona Kryzánková, ředitelka MŠ Pyšely   -       Pyšely dne 2 .3. 2022
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Zápis do prvních tříd pro školní rok 2022/2023
Termín zápisu:
Datum:  6.4. 2022 od 14  do 17 hodin, ZŠ T. G. Masaryka, Pražská 168, Pyšely, 251 67

Dokumenty k zápisu, které doručujete škole před zápisem:
• Dotazník školní zralosti
• Žádost o přijetí/žádost o odklad  (žádost musí být podepsána oběma zákonnými zástupci žáka)

Předání výše uvedených dokumentů:
(první dva urychlí administrativu v den zápisu)
• Elektronicky : zspysely@zspysely.cz (od 14. 3. 2022 do 31. 3. 2022) nebo
• Na vrátnici školy v obálce s nadpisem Zápis 2022/2023 nebo
• Ve škole v den zápisu: středa 6. 4. 2022 (14 – 17 hod.)
• Ve škole v den náhradního termínu  zápisu (z důvodu nemoci): pondělí 11. 4. 2022

Věk dítěte:
K zápisu se dostaví děti ve věku:

6 let k 31. 8. 2022
• děti narozené od 1.9. 2015 do 31.8.2016
•  děti po odkladu povinné školní docházky z loňského roku (opět se musí požádat o přijetí 

k plnění povinné školní docházky)

5 let k 31. 8. 2022

•  dosáhne-li dítě věku 6 let od 1.9. do 31.12.2022 doloží zákonný zástupce vyjádření školského 
poradenského zařízení

•  dosáhne-li věku 6 let od 1. 1. do 30. 6. 2023 doloží zákonný zástupce vyjádření školského 
poradenského zařízení a odborného (dětského) lékaře

Organizace zápisu:
V případě osobní účasti dítěte má zápis dvě části: 

1. Formální: 
Zákonný zástupce předloží potřebné dokumenty (kopie)
• rodný list dítěte – kopie
• průkaz totožnosti zákonného zástupce (obě strany) – kopie
• cizinci předloží pas, potvrzení o občanství a povolení k pobytu
• vyplněný zápisový lístek a žádost o přijetí, popř. žádost o odklad školní docházky, dotazník školní zralosti
• v případě potřeby doložit místo skutečného bydliště

2. Motivační: 
Tato část je založena na rozhovoru učitelky s dítětem a dalších činnostech dítěte. Cílem je motivovat dítě pro školní docház-
ku. V rámci neformálního rozhovoru pedagog zjišťuje úroveň dosažených znalostí a dovedností na základě školou vybra-
ných činností. 

Odklad povinné školní docházky
Pokud zákonný zástupce bude žádat o odklad povinné školní docházky, předloží:
• vyplněný a vytištěný zápisový lístek a žádost o odklad
• vyjádření  pedagogicko – psychologické poradny k odkladu dítěte
• posouzení odborného (dětského) lékaře k tělesné a duševní vyspělosti dítěte

mailto:zspysely@zspysely.cz
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Žádost o odklad s doporučujícími posouzeními odevzdá zákonný zástupce ředitelce školy nejpozději do 30. 4. 2022.
Rozhodnutí o udělení odkladu k povinné školní docházce vydává ředitelka školy bezodkladně, nejpozději do 30 dnů od 
zahájení správního řízení.
Začátek povinné školní docházky lze odložit nejdéle do zahájení školního roku, ve kterém dítě dovrší osmý rok věku.

Kritéria pro přijetí
• Kritéria vycházejí z registru evidence a především z možnosti školy přijímat žáky, kteří prokazatelně s rodiči bydlí 

v Pyšelích nebo ve spádové oblasti školy. 
• Dalším kritériem jsou sourozenci na škole.
• Pokud budou volná místa z hlediska kapacity školy, lze přijmout i žáky z nespádových oblastí.
• O přijetí rozhoduje ředitelka školy, a to v souladu se školským zákonem a podle stanovených kritérií.
• Pomocná kritéria budou použita v případě zájmu vyššího počtu dětí, než je počet volných míst v otvíraných prvních 

třídách pro školní rok 2022/23.
• Čas ani pořadí příchodu k zápisu nemá vliv na rozhodnutí o přijetí.
• K zápisu musí znovu přijít i děti, kterým byl v roce 2021 povolen odklad povinné školní docházky. 

 
Zákonné kritérium Body Jak doložit

1 Trvalý pobyt dítěte (dítě má shodný pobyt s trvalým po-
bytem jednoho ze zákonných zástupců) ve spádové oblasti 
školy, případně v obci, která má se školou společný škol-
ský obvod

5 bodů Rodič doloží občanský průkaz, rodný list dítěte – ověří ZŠ. 
U  cizince předložením příslušného dokladu ověřujícího 
místo pobytu v ČR.

Pomocné kritérium   Body Jak doložit
2 Trvalý pobyt dítěte ve spádové oblasti školy (dítě   nemá 

shodný trvalý pobyt alespoň s  jedním ze zákonných zá-
stupců) v spádové oblasti školy

1 bod Rodič doloží občanský průkaz, rodný list dítěte V případě 
doložení užívacího práva zákonného zástupce k  objektu 
skutečného bydliště dítěte 5 bodů*, v jiném 1 bod

3 Starší sourozenec ve škole – dítě má trvalý pobyt na území 
obce Pyšely

2 body Rodič doloží občanský průkaz, rodný list dítěte – ověří ZŠ

4 Starší sourozenec ve škole – dítě nemá trvalý pobyt na 
území obce Pyšely

1 bod Rodič doloží občanský průkaz, rodný list dítěte – ověří ZŠ

5 Trvalé bydliště žáka je mimo spádovou oblast školy, ale 
škola má volnou kapacitu pro   1.třídu

1 bod Rodič doloží občanský průkaz, rodný list dítěte – ověří ZŠ 
z evidence obyvatel

6 Pokud došlo k přehlášení trvalého pobytu dítěte do spá-
dové oblasti školy v období od 1. 11. 2021 do 8. 4. 2022.

0 bodů Rodič doloží občanský průkaz, rodný list dítěte – ověří ZŠ 
z evidence obyvatel

* V případě doložení užívacího práva zákonného zástup-
ce k objektu skutečného bydliště dítěte ve spádové oblas-
ti školy 5 bodů

*Zákonný zástupce prokáže, že k uvedené adrese trvalého pobytu dítěte je schopen doložit užívací právo k objektu jedním 
z následujících způsobů:
• předložení aktuálního výpisu z katastru nemovitostí osvědčující, že žadatel je vlastník, spoluvlastník nebo osoba opráv-

něná z věcného břemene (služebnosti bytu) k užívání objektu,
• doložení ověřené kopie platné nájemní či podnájemní smlouvy k objektu či bytu na dané adrese,
• doložení ověřeného písemného prohlášení vlastníka nemovitosti o souhlasu s užíváním objektu či bytu na dané adrese 

žadatelem a uvedení případného rodinného vztahu žadatele a vlastníka, u bytových domů v majetku SVJ ověří 2 členo-
vé výboru podpisem a razítkem SVJ

• doložení ověřeného jiného dokladu o užívacím právu k objektu či bytu na dané adrese v odlišných případech, než je 
uvedeno výše.

• v případě nedostatečného počtu míst a v případě rovnosti bodů u žáků bude pořadí určeno podle nejkratší vzdálenosti 
trvalého bydliště dítěte od hlavní budovy školy (měřeno vzdušnou čarou). Při stejné vzdálenosti bude rozhodovat los.

• pro školní rok 2022/2023 bude přijat počet dětí na základě volných míst, což jsou 2 první třídy
• v případě, že nebude v možnostech školy přijmout všechny zapsané spádové dětí, bude provedeno losování
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Losování:
• proběhne mezi všemi spádovými dětmi, které budou vedeny pod registračním číslem, které jim bylo přiděleno u zápisu
• provede ředitelka školy za přítomnosti dohlížející komise
• o jeho průběhu bude pořízen protokol

Rozhodnutí o přijetí – nepřijetí:
Rozhodnutí o přijetí:
• se oznamuje zveřejněním uchazečů pod přiděleným registračním číslem (číslo uvedené na zápisovém lístku)  
• seznam bude uveřejněn ve vývěskách škol a na webových stránkách školy (zveřejněním seznamu se považují rozhodnu-

tí za oznámená)
• zákonným zástupcům přijatých dětí se písemné rozhodnutí nezasílá, ale zákonný zástupce si jej  může vyžádat v kan-

celáři školy, nebo emailem na adrese školy
Rozhodnutí o nepřijetí:
• bude zasláno zákonným zástupcům doporučeným dopisem

Rozdělení dětí do tříd:
• o rozdělení dětí do tříd rozhodne po zápisu vedení školy
• rodič může nezávazně požádat o jednoho spolužáka do třídy ke svému dítěti
• pozdější požadované změny nebudou akceptovány
• Všem žádostem opravdu nelze vyhovět

Výuka cizích jazyků:
• od 3. ročníku AJ
• od 7. ročníku NJ

My se školy nebojíme:
• v případě dobré epidemiologické situace 
• určena pro děti, které půjdou k zápisu do naší školy
• termín: únor, březen, duben, květen, červen ( viz. Letá-

ček v MŠ)

Pomůcky pro první ročník:
na stránkách školy-web – v průběhu měsíce dubna         

 Důležité kontakty:       

Ředitel školy: Mgr. Milena Prášková
telefon: 603 399 095
zspysely@zspysely.cz

Zástupce ředitele: Mgr. Martina Linhartová
telefon:
email:  martina.linhartova@zspysely.cz
Další kontakty jsou k dispozici na webu školy.

ŠKOLA A ŠKOLKA

My se školy nebojíme
Vážení rodiče, letos jsme připravili ve spolupráci s MŠ Pyše-
ly projekt pro naše budoucí prvňáčky. Již z názvu projektu je 
patrné, pro koho je určený. Ano, pro budoucí školáky.

Vstup do školy je dalším krokem ve vzdělávání našich 
dětí. Někdy však bývá přechod ze školky do základní školy 
složitější. Právě pro lepší adaptabilitu na školní prostředí 
jsme zvolili počínaje únorem 2022 pravidelné setkávání Va-
šich dětí s námi, učiteli, a to vždy jednou měsíčně. 

A co se děti naučí: správně mluvím – správně držím tuž-
ku  – soustředím se – učím se dávat pozor – poslouchám se 
zájmem – tvořím – zpívám – zvykám si na novou školu.
Vážení rodiče, veškeré informace najdete v přiloženém le-
táčku. Budeme se na Vás i na Vaše děti těšit.

Mgr. Milena Prášková



 PYŠELSKÉ LISTY 1/2022      21

Základní škola T.G. Masaryka 
Pražská 168, Pyšely, 251 67 

 

Připravila pro předškoláky program: My se školy nebojíme 
správně mluvím – správně držím tužku – soustředím se 

učím se dávat pozor – poslouchám se zájmem – tvořím – zpívám 
 
  termíny:  pondělí  14. 2. 2022  
     úterý  15. 3. 2022 
     středa  20. 4. 2022 
     čtvrtek 19. 5. 2022 
     pondělí 13. 6. 2022 
 

• časový rozsah vždy 15.30 – 16.15 
• zájemci zapíší nejpozději týden před aktuálním termínem jméno dítěte do 

přiloženého archu v MŠ, kterou navštěvují 
• zájemci i z mimopyšelských MŠ se mohou přihlásit rovněž týden předem telefonicky 

na číslo 223 647 215( kancelář), 326 322 844 ( vrátnice) nebo elektronicky na 
zspysely@zspysely.cz 

• dítě si s sebou přinese pití, přezůvky a pastelky 
• upřesnění učebny proběhne vždy u hlavního vchodu školy 
• rodiče při předání dítěte sdělí paní učitelce případné důležité informace, které se 

týkají jeho zdravotního stavu, omezení, léků… 
Srdečně zveme všechny předškoláky 
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Projekty druhých tříd:
1. Naše tělo, naše zdraví

Zdraví je to nejdůležitější pro každého člověka. O hodině 
prvouky jsme si povídali, jak je pro nás důležité a vzácné 
zdraví a co všechno můžeme pro naše zdraví udělat. Zdravá 

strava a pohyb ovlivňuje naši náladu a energii. Proto je důle-
žité o tom hovořit. O hodině prvouky byly děti rozděleny do 
skupin na dívky a chlapce. Ze své skupiny vybraly zástupce, 
který si lehl na arch papíru, skupina spolužáka/spolužačku 
obkreslila a figuru vybarvila. Dalším úkolem bylo nakreslit 
zdravé a nezdravé potraviny. Děti roztřídily potraviny do 

Budoucí prvňáčci
Čas letí jak splašený a za chvíli se tento školní rok sejde 
s novým školním rokem. Budou tady noví prvňáčci. 
A aby pro ně nástup do školy byl co nejpříjemnější, 
ZŠ Pyšely pro děti připravila program: My se školy ne-
bojíme.  Každý měsíc už od února 2022 mají budoucí 
prvňáčci možnost zúčastnit se jedné vyučovací hodiny 
ve škole, posadit se do lavic, kde možná jednou budou 
sedět, prohlédnout si třídu  a  vyzkoušet si, jak taková 
hodina prvňáčka vlastně vypadá. To vše probíhá formou 
hry a zábavy, kterou provází pohádka. Už v únoru se zú-
častnilo této hodiny 27 budoucích žáčků a jakoby ve škole 
všichni vyrostli, nebáli se zeptat na cokoli, o pohádce 
jsme diskutovali, ale jelikož program o této pohádce bude 
pokračovat dál, nelze nic dalšího prozradit! Snad jen to, 
že budoucí ročník prvňáčků bude zase velmi silný.

Bc. Kristina Valterová
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skupin a obrázky nalepily vedle vybarvené figury. Tímto si 
zopakovaly stavbu těla člověka a zdravou stravu.

2. Režim dne

Správný režim dne by měl obsahovat: čas na práci, čas na 
rodinu, čas na odpočinek, ale i na hygienu, sport a kama-
rády.  Cílem našeho projektu – Režim dne, bylo naučit 
děti správně využít každou minutu, kterou jim den nabízí. 
Vždyť ke zdravému životnímu stylu patří také správné 
rozvržení dne. Je důležité plnit si jak povinnosti, tak umět 
odpočívat nebo užívat si svoji rodinu.

3. Povolání

V hodině prvouky jsme si povídali na téma povolání. Děti 
vyprávěly, jaké povolání mají jejich rodiče a co dané povolá-

ní obnáší. Zamýšlely se nad tím, čím by chtěly v budoucnu 
být, proč by je právě toto povolání bavilo. Některé děti ještě 
o něčem takovém vůbec nepřemýšlely. Projekt jsme zakon-
čili tím, že každý žák si nakreslil obrázek svého vysněného 
povolání. Ten, kdo neměl žádnou představu, nakreslil povo-
lání svého rodiče.

4. Těšíme se na jaro

Sluníčko už svými paprsky o sobě pomalu dává vědět. Sví-
tí a hřejí do lidských tváří pro radost a pohodu. Po zimě 
člověk pozná, jak málo stačí, aby se mu na tváři vykouzlil 
úsměv. Jaro přináší pohodu a naději pro všechny lidi. I v na-
šich třídách zavládla pohoda a dětem se vykouzlil úsměv 
na tváři. Stačilo jen použít svoji fantazii, kreativitu a hodně 
barviček. Děti pracovaly jak ve skupinkách, tak individu-
álně. Každý přispěl svým kouskem kreativity. Zopakovali 
jsme si, které měsíce patří do jara, co je jarní rovnodennost, 
jaká zvířátka se na jaře probouzí a jací stěhovaví ptáci se 
k nám vrací.

5. Všichni jsme úspěšní

Naše znalosti jsme si také mohli ověřit zábavnou formou na 
olympiádě, která měla název Všichni jsme úspěšní. Byl to 
pro nás skvělý zážitek a těšíme se na příště.

Eva Rezková, Monika Bakešová



 24 PYŠELSKÉ LISTY 1/2022

ŠKOLA A ŠKOLKA

Všichni jsme úspěšní
Dne 23. února se na prvním stupni ZŠ Pyšely konala olym-
piáda „Všichni jsme úspěšní“. Nebyla to ledajaká olympiáda! 
Byl to den plný vědomostních her a úkolů, rébusů a háda-
nek. Žáci plnili zadání ve skupinkách a bylo hezké pozo-
rovat, jak si děti ve svých týmech pomáhají, řeší společně 
jednotlivá zadání, současně si opakují vědomosti hravou 
formou. Nešlo o vítězství, ale o zapojení se. Smích a  švito-
ření dětí bylo v rámci této olympiády odměnou pro učitele 
a na všechny děti v závěru čekala sladká odměna a také hez-
ký upomínkový diplom.  

Bc. Kristina Valterová

Anglický jazyk na naší škole
Výuka anglického jazyka v současné době patří ke klíčovým 
předmětům na školách a zkvalitnění vyučování jazyků by 
mělo být  prioritou škol všech typů.

Kvalitní učitel cizích jazyků by nikdy neměl přestat se 
sebevzděláváním a hledáním nových cest a metod výuky. 
Také učitelé naší školy se pravidelně účastní vzdělávacích 
seminářů nebo webinářů, které jsou nabízeny vzdělávacími 
institucemi. Je v zájmu každého z nás držet krok s moderní-
mi metodami výuky a vyhledávat zajímavé zdroje a nápady 
pro své žáky. 

Naše škola  má nejmodernějších vybavení jazykové učeb-
ny. Každý žák má svůj počítač propojený s učitelským, který 
zadává úkoly. Učitelé využívají vlastní přípravy nebo musí 
najít vhodnou prezentaci, videa z nepřeberného množství 
na různých webových stránkách. Učitel může žáky mezi 
sebou propojit ke konverzaci a zároveň kontrolovat jejich 
práci. Tím se stává výuka zajímavější a zábavnější. Efektivita 
je vidět na každé hodině. Proto se musí učitel neustále při-
pravovat a nacházet nové zdroje, aby jeho svěřence hodina 
bavila a nebyla nudná. 

Velkou předností naší školy je výuka rodilého mluvčího 
na hodinách anglického jazyka od pátých po devátou třídu. 
Ve spolupráci mluvčího s učiteli  jsou hodiny kvalitní a žáci 
mají možnost si vyzkoušet své znalosti porozumění a komu-
nikace přímo na půdě školy v pravidelných hodinách.

Pan Mark Chawner působí na naší škole s přestávkami již 
desátý rok. Dříve vedl kroužky pro mladší děti, ale poslední 
tři roky pravidelně vyučuje jednu hodinu týdně. Hodiny 
jsou plánovány s učiteli AJ dopředu a tak, aby navazovaly 
tématem a zároveň kladly důraz na výslovnost a intonaci. 
V těchto společných hodinách žáci co nejvíce mluví a po-
slouchají mluvené slovo. Hodiny jsou připravovány tak, aby 
byla maximálně využita přítomnost rodilého mluvčího. 
Gramatická prezentace a procvičení se nechávají na ostatní 
hodiny angličtiny.

V posledních dvou letech byla účast v různých soutěžích, 
na akcích a zahraničních pobytech velmi omezena, ale ani 
to neodradilo naše žáky pravidelně se účastnit školních 
a okresních kol olympiád v anglickém jazyce. Již dvacátým 
rokem se naši žáci bez přestávky účastní této oblíbené sou-
těže. Umístění naší školy bylo velmi často na prvních třech 
místech a celkem 4krát jsme se zúčastnili v kole krajském, 
což považujeme, vzhledem k velikosti naší školy, za velký 
úspěch. Také v letošním roce již proběhlo školní kolo a 16. 3. 
budeme držet palce žákyni 9. třídy, která bude reprezentovat 
naši školu  v okresním kole v Benešově. 

Nejenom soutěže, ale také různé projekty a semináře 
probíhají během školního roku. Na konci března bude po-
řádán seminář nazvaný „Výuka hrou“, ve kterém se budou 
žáci učit netradičním způsobem a to formou her, hádanek 
a kvízů ve všech předmětech. Další vzdělávací formou ang-
ličtiny je návštěva anglického představení. Každý rok (mimo 
dvou let koronavirové krize) zve naše škola společnost Bear 
Theatre do sálu v sokolovně, kde se žáci podívají na předsta-
vení dle úrovně znalostí. Představení jsou dějově zajímavá 
a žáci mají možnost si opět ověřit, jak představení rozumí. 

Na konci školního roku každý rok přijíždí 2–3 rodilí 
mluvčí ze společnosti Sidas, která u nás pořádá „Active En-
glish week“. Jedná se o týdenní aktivní výuku (5hodin den-
ně). Tato spolupráce je také dlouhodobá a oblíbená.  Zájem 
mezi žáky a rodiči je velký. V letošním roce  přijedou 3–4 
lektoři a je celkem přihlášeno 60 dětí. Pro zkvalitnění bude 
vždy ještě pedagogický dozor z řad učitelů nebo asistentů, 
aby výuka probíhala v pořádku.

Také pevně věříme, že se nám v příštím školním roce 
podaří zájezd do Anglie, který bude poznávací ale také 
studijní. Minulý pobyt v anglickém Bathu byl velmi zdařilý 
a žáci si ho užili.

Mgr. Jana Křížová
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Hurá do Národního muzea
Také jste jako malí chodili rádi do Národního muzea a připa-
dalo vám tam všechno tak velké a krásné? Určitě ano. A proto 
4.A a 4.B využila (po dlouhé „Covidové“ pauze) příležitosti 
a do Národního muzea v Praze jsme se všichni společně vypra-
vili jedním velkým autobusem.

Už z cesty autobusem byly děti nadšené, a protože po příjez-
du do Prahy jsme měli ještě více jak hodinu času, společně jsme 
si prohlédli prázdné Václavské náměstí, popovídali si o jeho 
historii, o Svatém Václavovi, zastavili jsme se u pomníku Jana 
Palacha a Jana Zajíce. 4.A stihla i hřiště. Následovala svačinka 
a… hurá do muzea!

Stejně jako Václavské náměstí, tak i muzeum bylo v daný 
čas téměř poloprázdné. Toho jsme tedy patřičně využili. 4.B 
začala prohlídku v zrekonstruované kupoli, která je přístupná 

jen omezeně a před 
vámi je celá Praha „jako 
na dlani“. Třídy se tedy 
na chvilku zase roz-
dělily, ale všichni jsme 
nakonec viděli expozice: 
Zázraky evoluce, Slavní 
čeští skladatelé, Okna 
do pravěku, stihli jsme 
i sály minerálů, fosílií 
a meteoritů. 

Na závěr došlo i na 
dětmi oblíbené suve-
nýry a jeden z mých 
žáčků, Josífek, mi neza-
pomněl připomenout, 

že Národní muzeum bylo založeno v roce 1818 pod názvem 
Vlastenecké muzeum v Čechách. To prostě nečekáte a radu-
jete se!

Ale abych nemluvila jen za sebe, nabízím v následujících 
dvou příspěvcích dětský náhled na tento myslím opravdu vy-
dařený výlet. Mimochodem, všechny děti napsaly krásné slohy 
nebo básně, ale to by vydalo na celý samostatný časopis. Tak 
alespoň z každé třídy jedna ukázka… (bez cenzury).

Bc. Kristina Valterová
třídní učitelka 4.B

Báseň o Národním 
muzeu

Byla jsem v muzeu Národním,
teď už toho hodně vím.
Mamuta jsem viděla,
už jsem o něm něco věděla.

Byl tam i veliký trilobit,
paní učitelka volala: „Nezlobit !“
Po muzeu nás vodila,
kostry i kameny jsem si fotila.

V jedné jeskyni kameny svítily,
i tam jsme se s holkama fotily.

Adélka Oberfalcerová, 4.B
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Vysněné povolání – 
kariéra a budoucnost dětí

Pokud se vám zdá nadpis 
povědomý, nejste daleko od 
pravdy. V minulém vydání 
Pyšelských listů  článek s po-
dobným názvem opravdu vy-
šel a níže máme jeho aktuální 
pokračování, protože právě 
touto dobou se žáci devátých 
tříd vydávají na svou budoucí 
cestu životem. Čekají je přijí-
mací zkoušky, někteří je mají 
dokonce i za sebou,  třeba 
v případě uměleckých škol.  
Rozhodnout se pro své bu-
doucí povolání v deváté třídě 
není nic jednoduchého, proto 
na ZŠ Pyšely existuje možnost 
kariérového poradenství pod 
záštitou paní učitelky Elišky 
Pilátové a v souvislosti s tím 
i možnost pro rodiče se  do to-
hoto programu zapojit, poho-

vořit s dětmi o svém povolání. 
A právě na tuto možnost rea-
govala paní Lucie Štěpánková 
a připravila velmi zajímavou 
a poutavou přednášku pro 
žáky 9. ročníku. Představila 
svou práci zdravotní sestry, 
popsala svoji kariérní cestu, 
která měla svá úskalí, ale vedla 
a vede ke krásnému pocitu. 
Svým příkladem ukázala, že 
pokud někdo po něčem touží, 
má představu o své budouc-
nosti a je připraven pracovat 
(v jakémkoli oboru), nakonec 
ke svému vysněnému cíli urči-
tě dojde! Co napsat na závěr? 
V průběhu života se cíle mo-
hou měnit, ale i to je cesta, tak 
ať každá ta cesta má svůj cíl…
                                                                                                                                                

Bc. Kristina Valterová

ŠKOLA A ŠKOLKA

Výlet do Národního muzea
V 7:45 se celá naše třída (kromě tří žáků) 
shlukla před školou. Vedle nás se 
shromáždila 4.B. Nastoupili jsme do 
autobusu. Ovšem špatně. Naše paní 
učitelka totiž řekla: „4.A dozadu 
a 4.B dopředu!“ Jeli jsme asi 45 mi-
nut a Megi se zhruba půl cesty vzte-
kala, protože chtěla sedět u okénka, 
kde jsem seděla já. Vystoupili jsme 
u muzea na Václavském náměstí, 
kde na nás čekala Kiki. Ještě neby-
lo 10 hodin, tak jsme šli na hřiště. 
Přesně v 10:00 se otevřely dveře 
muzea. Vešli jsme dovnitř. Vstup-
né jsme měli zadarmo, a tak jsme 
vyrazili do šaten pro školy. Potom 
jsme šli na WC. Byla tam fronta, 
takže to trvalo dlouho. Seřadili 
jsme se. Málem jsme zabloudili, 
protože jsme nenašli druhé patro. 
Díky tomu jsme se dostali do jakési 
kavárny, kde trčela socha dinosaura. 
Vedle kavárny byl výtah. Paní uči-
telka 4.B usoudila, že pojedou výtahem. Naše 
zase, že půjdeme po schodech. Tak jsme šli. 
Ale museli jsme se zeptat na cestu nějaké paní. 
Nejprve jsme zamířili do místnosti s hlavami 
lidí a obrazy. Vedle byl sál minerálů, zlata, 
stříbra, drahokamů a dalších krásných šutrů. 
(Miluji krásné šutry.) Původně jsme chtěli na 
mamuta, ale nenašli jsme ho.  A tak jsme as-
poň viděli kostru velryby plejtváka myšoka, 
vycpaná zvířata a video o rybách. Dozvěděli 
jsme se, že se smí fotit, ale bez blesku. Megi mi 
půjčila svůj dotykáč na vyfocení pár zvířátek, 
bohužel jen na pět fotek. Rvaly jsme se o foťák. 
Poslední půl hodiny jsme si kupovali suvenýry, 
já jsem si koupila růženínový náramek a Nelle 
jsem koupila želvičkový náhrdelník, protože 
si ho nestihla koupit. Nakonec jsme se vrátili 
k autobusu, který ovšem zaparkoval na druhé 
straně silnice. Musely jsme projít tunelem pro 
chodce, abychom se k němu dostali. Tentokrát 
seděla u okna Megi a dala mi bonbon. Chci jet 
do muzea ještě jednou.

Hanka Coubalová, 4.A
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PYŠELY
Papoušci ve škole
Byl to vlastně den jako každý jiný, jen 
do dvou tříd,  4.B  a následně do páté 
třídy, nám na chvilku přibylo 5 nových 
žáků. A musím tedy zdůraznit, že pěk-
ně živých a opeřených! Kakadu alba 
(bílý) Ája a  Norbík, eklektusové Bon-
ny a Clyde a korela perlová Samdinka. 
Všichni zmínění se okamžitě stali 
součástí kolektivu. Ája, Norbík, Bonny 
a Clyde seděli způsobně na bidýlku 
jako v lavici a korelka Samdina si vese-
le pochodovala (zřejmě jako vyučující) 
po vrchní hraně tabule. Papoušci ale 
samozřejmě nepřiletěli do školy sami. 
Měli s sebou svoji maminku a letitou 
chovatelku papoušků, paní Marcelu 
Barborík, která žáky ve své přednášce 
provedla všemi radostmi, ale i jasně 
danými potřebami v chovu papouš-
ků. Děti si také mohly prohlédnout katalog peříček nejen 
exotického ptactva, dozvěděly se o problematice pašování 
papoušků, to vše samozřejmě s odborným výkladem. Prostě 

mít zvířátko je radost, ale patří k tomu i starosti. Nicméně 
krásné starosti…

Bc. Kristina Valterová                                                                                                                                       

Školní cvičná 
kuchyňka 
Naše cvičná kuchyňka, 
není vůbec malinká. 
Máme tři sporáky a dvě myčky, 
k tomu designové stoly a židličky. 
Ve skříňkách se tu skrývá 
vše potřebné, co k vaření a pečení 
bývá: 
sady nádobí, kuchyňské roboty, 
váhy, vály, pekáče, vařečky, sklenič-
ky, 
talíře a příbory, mističky na dobro-
ty. 
Kreativní vaření není nikdy nudné, 
pro holky a pro kluky, 
jídlo je tu chutné. 
Tady nás to vždycky baví, 
nikdo hlady nepláče: 
„Držíme se rčení, že bez práce nejsou koláče!“

Jitka Bartošová
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Lyžníci z Pyšel

Konečně! Vše se dá zdolat, když je dob-
rá vůle, a tak se po letech konal školní 
lyžařský kurz. Vzhledem ke covidové 
karanténní situaci byla vybrána varianta 
denního dojíždění na příjemnou sjezdov-
ku na Monínci v termínu 17.–21. 1. 2022. 
Tato varianta se zpětně jeví jako rozumně 
zvolená, protože dva žáci, kteří byli v izo-
laci, se nakonec nemohli kurzu zúčastnit, 
a část žáků se kvůli karanténě mohla při-
pojit až třetí den. A tak postupně na svah 
vyjelo 22 žáků a žákyň sedmých a osmé 
třídy, pan učitel Mgr. Miroslav Pilát, pan 
Petr Lachman, profesionální instruktor 
lyžování a jako dozor se střídali učitelé 
Ing. Petr Tecl a Ing. Jitka Spálená. Ráno se začínalo nástu-
pem do autobusu a odpoledne se vracelo po druhé hodině. 
Počasí lyžníkům poměrně přálo, byl dostatek slunce, ale 
potkala je i sněhová bouře. Sněhové podmínky na svahu 
byly velmi dobré, byl dostatek technického sněhu. Prachový 
sníh připadl v průběhu týdne. Všichni žáci byli seznámeni 
s Desaterem FIS o chování na sjezdových tratích, probíhal 
výcvik začátečníků i pokročilých a po pár hodinách všichni 

sjezdovku sjížděli bez větších problémů. Ti nejlepší se učili 
a zdokonalovali carving. Dlužno napsat, že děti měly dobré 
lyžařské vybavení. Snad jediné, co je zklamalo, byla nemož-
nost zapůjčení slalomových tyčí k závěrečnému závodu. 
Tak příště! Skol!

Mgr. Miroslav Pilát

ŠKOLA A ŠKOLKA
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA
BLAHOPŘEJEME JUBILANTŮM NAŠEHO MĚSTA

paní Jiřina Podroužková
paní Blanka Pilátová

paní Marie Bartáková
pan Bořivoj Beneš

paní Vlasta Konrádová

paní Věra Hurdálková
pan Bohumír Tulach
paní Eva Kružíková

pan Jan Slavík

paní Jiřina Kratochvílová
pan Jaroslav Čech

paní Marie Galathová
paní Jaromíra Bambasová

Připojujeme se k jistě dlouhé řadě gratulantů s přáním pevného zdraví, hodně štěstí,
pohody a spokojenosti do dalších let života.

VÍTÁME NOVÉ OBČÁNKY NAŠEHO MĚSTA
Prvním občánkem našeho města v letošním roce je Mariana Blokešová.

     David Račanský Rudolf Jeřábek

Gratulujeme k této krásné události, přejeme hodně štěstí, lásky a pohody.

Skautské dny 2022

Milí přátelé, zveme Vás srdečně na Skautské 
dny, které v Pyšelích poprvé proběhnou ve 
dnech 22.4. – 23.4. 2022 také jako oslava Dne 
Země a svátku patrona všech skautů Sv. Jiří. 
V pátek program odstartuje besedou na téma 
exilový skauting, budete mít možnost si na-
příklad vyzkoušet, rozdělávání ohně různými 
způsoby a večer bude korunován filmem Skauti 
bez lilie. V sobotu pro vás bude připravena třeba 
šifrovačka v terénu Pyšel.

Rádi bychom se s vámi také podělili o radost-
nou zprávu o tom, že se pyšelští skauti letos sta-
nou patrony vybraných studánek v okolí Pyšel. 
Dohled nad naším patronátem bude mít odbor-
ník Mgr. Eva Šrailová, předsedkyně ZO ČSOP 
Velké Popovice.

Těšíme se na viděnou, Skauti 18. oddílu Py-
šely 
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LÉKAŘI
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LÉKAŘI
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http://www.bb.cesyk.cz

Nehledáme šampiona, ale mistrovství světa pořádáme 5x ročně

15. 5.2022
O pohár RoRace Teamu

19. 6.2022
O pohár obce Čerčany

18. 9. 2022
O pohár HRDLIČKA spol. s r. o.
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

ZajKov je tu pro nás
Osadní výbor Zaječice a Kovářovice (OV ZajKov) se schází každý měsíc na jednání 
v zaječické hospůdce Oksford, kam za námi mohou přijít naši sousedé s novými 
podněty a nápady.

Na jedné z posledních schůzí padl 
takový nevinný návrh – zda by bylo 
možné zhasínat v noci pouliční osvět-
lení. Vyklubala se z toho diskuze na 
téma světelný smog, problematika LED 
osvětlení a vliv světla na cirkadiánní 
rytmus člověka. Z jednání jsme od-
cházeli zase o něco moudřejší a podnět 
jsme společně s Osvětlovací příručkou 
pro obce, kterou vydalo ministerstvo 
životního prostředí, předali vedení 

obce. Díky tomu jsme se dozvěděli, že 
výměna pouličních lamp za LED je ak-
tuálně v plánu. Celou situaci ohledně 
osvětlení budeme tedy i nadále moni-
torovat a věříme, že se dočkáme nové-
ho moderního osvětlení, které přináší 
požadované úspory, a zároveň je šetrné 
k životnímu prostředí i našemu zdraví.

Za OV ZajKov Martina Bartošová, 
Zaječice

Pokud chcete pravidelně dostávat 
zprávy z osadního výboru, napište 
na ovzajkov@gmail.com. Na ten-
to e-mail můžete také posílat své 
nápady a podněty, případně je mů-
žete hodit na papíře do schránek 
u vitrín v Zaječicích a Kovářovicích 
označených logem osadního výbo-
ru. Sledujte nás i na facebooku:  
@ovzajkov.

Ukliďme ZajKov!
Rok se s rokem sešel a naše vesnice si opět zaslouží po zimě trochu uklidit. Sběr odpadků a bordelu všeho druhu v Zaječi-
cích, Kovářovicích a blízkém okolí proběhne v sobotu 2. dubna 2022. Sraz bude ve 14 hod. před Oksfordem. 
O akci vás budeme informovat i na nástěnkách a našem Facebooku. Sousedé, pojďme si společně ty naše vísky uklidit!
V souvislosti s čistotou našeho okolí si dovolíme připomenout, abyste své popelnice nenechávali stát před bránou, ale 
měli je pokud možno na svém pozemku. Děkujeme!

Pamatujete ještě? Poslední oficiální čarodějnice proběhly v roce 2019, pak je zastavil covid a vloni se 
z hranice pokusil (neúspěšně) odletět na rudou planetu agent Bureš v Koblize 1. Letos bude předve-
čer 1. máje patřit v Zaječicích zase hlavně dětem.

Čarodějnice zas 
obsadí Zaječice

Tradice je třeba dodržovat, leda by to 
nešlo. A ono to dva roky nešlo, ale teď 
to jde, tak v sobotu 30. dubna na tradi-
ci pálení čarodějnic v Zaječicích navá-
žeme. Pod taktovkou zkušených „ča-
rodějnic“ z RC Zajíček a spřátelených 
pohádkových bytostí bude na louce za 
Oksfordem od 17 hodin připraveno 
spousta zábavných stanovišť pro malé 
i nejmenší, na kterých o hry ani ceny 
nebude nouze. Letošní filipojakubskou 
noc samozřejmě doprovodí pořádný 
oheň na hranici, který osvítí a zapudí 
temné síly, jimž se za soumraku budou 
otevírat cesty. Přijďte se s dětmi roz-
loučit se zimou, těšíme se na vás!

mailto:ovzajkov@gmail.com
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

Zprávy ze Sokola Zaječice

Hlásíme, že během uplynulého čtvrtroku se v Sokolu 
Zaječice nic zvláštního nestalo! Nic zvláštního nestalo, 
povídáte? Ale stalo se! Stalo: tak třeba za sebou máme 
první letošní brigádu. A že se nás 12. března sešlo: celých 
20 kusů dospělých sokolic a sokolíků plus tři děti k tomu! 
A tak se vmžiku podařilo připravit hřiště na sezonu, za-
dupat krtka, nalajnovat i svařit utrženou střídačku domá-
cích. A taky se nám konečně podařilo uspořádat tradiční 
Maškarní ples sportovců. A taky jsme poskytli trans-
parentní účet na pomoc uprchlíkům z Ukrajiny. Více 
najdete na prvních stránkách těchto listů. Za dosavadní 
i budoucí pomoc všem velký dík!

Jinak nás již příští měsíc čeká pravidelná valná hromada, 
letos nevolební, tak snad nám předběžný termín 23. dubna 
nezhatí ani naši vepři boubelatí… Konec legrace, počátek 
roku se nesl i v duchu hesla Sportu zdar – nazdar! A to 
hlavně, ale nejen, v bílé stopě, tak jdeme na to.

Fotbal muži: Co nás čeká na jaře? Po zimní přestávce, 
občasném fotbálku na umělé trávě, soustředění a dvou pří-
pravných zápasech se vrhneme opět do oficiální soutěže. 
Ve III. třídě zatím držíme klidný střed tabulky. Postupová 
příčka v nedohlednu, sestupová taktéž. Cíle pro jaro jsou 

Góóól! Je to tak, na konci téhle akce skončil míč v síti soupeře a Ivan si připsal 
bod. První letošní přátelák u nás 12. března odneslo béčko z Maršovic.

Kapitáne, kam s tou větví? Co Václav pořezal, Óňa a další museli odklidit.

Úsměv, vyletí odpadky. Kačka a Evča kolem hřiště trénovaly na nadchá-
zející akci Ukliďme ZajKov.

Kdo je více? Zaječice! Přáteláky by nám šly, tak hurá pro body do soutěže.
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Zaječáci vyrazili na 
soustředění!
Ano, je to tak. Poprvé v tomto tisíciletí se podařilo domluvit 
a úspěšně zorganizovat zimní fotbalové soustředění muž-

ského mančaftu. Pod taktovkou trenéra Standy Procházky 
jsme obsadili chatu v Kořenově a čtyři dny polykali trénin-
kové dávky. Fyzička se nabírala v takové intenzitě, že večery 
byly klidnější než v klášteře. Přestože se tréňa snaží sebevíc, 
profíky z nás na stará kolena už neudělá. Je však hrozně 
příjemné, že se nám podařilo dát dohromady partu fotba-
listů, která si je ochotna dát do těla. Na této úrovni (rozuměj 
III. třída) to není zrovna obvyklé. Díky všem a za rok zase 
na horách!

Lukáš Sadecký, KovářoviceTakhle by to šlo… Jestli se ptáte, proč tu nejsou i fotky z jízdy na lyžích, tak 
se zeptejte Honzy… anebo se radši neptejte (ale vařil parádně, to se musí 
nechat!).

Jak to půjde na pažitu? Naostro teprve uvidíme, po prvním přáteláku 
doma to ale nevypadá věru zle (7:1 doma proti Maršovicím „B“).

tak jasné: posunout se mezi prvních pět týmů v tabulce, na 
které je ztráta minimální. Ideálně uhrát více bodů než na 
podzim – a samozřejmě si přivézt tři body ze zápasu s Pyše-
láky (včetně putovního půllitru města Pyšely!). Pokud se tak 
stane, můžeme sezonu označit za úspěšnou.
Fotbal děti: Po svátcích jsme začali s přípravou na jaro, tré-
novali jsme v tělocvičně i na umělce a už se těšíme na nad-
cházející zápasy. Holky mají hratelnou skupinu, tak věříme, 
že je přijdete na domácí zápasy podpořit!
Florbal: Florbalový kroužek v pyšelské tělocvičně pokraču-
je, do léta bohužel bez plánovaných turnajů, nicméně tré-
ninkovou sezonu prodlužujeme až do půlky června.
Běh na lyžích: Skiareál ZajKov na Chytárně letos poskytl 
tréninkové podmínky na pouhé tři dny, i ty však stačily, 
abychom posunuli výsledkové mety do výšin doslova ne-
překonatelných (podrobnosti se dozvíte v článku na s. 40). 
Aktuálně máme sice po sezoně, plány na tu příští už ale 
vznikají a konkrétní podoby doznají na schůzce oddílu plá-
nované před valnou hromadu Sokola. Nezbývá než zazimo-
vat běžky a vrhnout se do přípravy na suchu. Skol!

Informace o dění v Sokolu Zaječice naleznete na www.
sokolzajecice.cz nebo na Facebooku (@sokolzajecice).

Úklidem v úklid! Zuzka se k přípravě zázemí na sezonu postavila nejen 
čelem, ale i koštětem.

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

http://www.sokolzajecice.cz
http://www.sokolzajecice.cz
https://www.facebook.com/sokolzajecice/
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Tak sem se doslechla, že prej ty nový koše, co máte po vsi, sou čupr. Že se do nich ve-
jde i to, co se nevejde do placený popelnice, a i kdyby se vešlo, tak co jako, dyž je koš 
poloprázdnej? Neni lepší, aby byl poloplnej? Jenže to prej neni úplně košer, plnit koše 
vodpadkama z domova, tak nevim, ale něco na tom bude, páč dyby to dělal každej, 
tak by ten Mário Pedersenů přišel na buben, no né? A já abych se pak v tom rozfou-
kanym bordelu brodila, neasi… Tak s tim mi děte leda na chuj, jak se teď povidá.

À propos, jednoho chujla 
sem zahlídla i v tom vašem 
Oksfordu. Stojí tam sym-
bolicky vedle lebky a něco 
mi říká, že si teď dost z vás 
dvounohejch přeje, aby ta 
jeho mergle vypadala co nej-
dřív nejlíp stejně tak. No nic, 
držim slechy, ať tenhle humus brzo skončí tak, jak má. A von 
skončí, páč dobro žije a nakonec i to zlo porazí. Držte se, po-
máhejte dál těm, co to teď potřebujou nejvíc, já si zatím hópnu 
provětrat střeva, ať nedopadnu jak ten pumpař vod Průhonic. 
A příště se slyšíme snad už zase v lepšim světě!

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

Revival Fest se blíží…

Posloucháš mámu, nebo pořádnej rock? Jestli 
rock, tak doraz 24. června na hřiště do Zaječic. 
Protože další ročník Revival Festu bude stát za 
to! Struny totiž rozezní a bubny rozduní AC/DC 
Špejbl’s Helprs a Iron Maiden Revival. Čekaj tě 
prostě čtyři hodiny muziky, kterou miluješ.

Ondra Hůlka, Zaječice

Děkujeme úžasnému publiku v Zaječicích za skvělou 
atmosféru! Přesně takhle se u nás vloni hrálo kapele 
Špejbl’s Helprs – co řeknou letos?

Poprvé v Zaječicích! Přesně tak, Iron Maiden 
je klasika a ty si ji prostě nemůžeš nechat ujít.
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SKI Sokol Zaječice přepisuje dějiny!

Je to jeden z nejmladších oddílů Sokola Zaječice, přesto o sobě dává slyšet čím dál 
hlasitěji. Sice hlavně v bílé stopě, jíž jsme si na domácí půdě ve Skiareálu ZajKov na 
Chytárně letos moc neužili, nicméně již dnes je jasné, že naše výsledky nenechávají 
v klidu spát ani týmy profesionálních běžců na lyžích!

„V první sezoně od založení lyžařského 
oddílu jsme dokázali naprosto neu-
věřitelný výsledek v celorepublikové 
týmové soutěži Velká SkiTour, kde jsme 
se ze 189 registrovaných týmů umístili 
na celkovém 10. místě! Trochu nám 
pomohlo, že některé závody byly zruše-
ny, ale na to se historie neptá. Podle mě 
je to výsledek, který bychom si měli dát 
zarámovat do hospody. Bude se nám 
jen těžko překonávat.“

Přesně tohle napsal předseda oddílu 
SKI Sokol Zaječice Vláďa Douda přesně 
před dvěma lety. Vloni sezonu narušil 
covid, takže se Velká Skitour, ani žádná 
jiná, nebodovala ani nevyhlašovala, 
zato letos… Letos se našemu oddílu 
podařilo onen historický úspěch pře-
konat nejen lehko (no úplně lehce ne, 
Zdenda by mohl vyprávět…), ale navíc 
o parník! A nejen ve Velké Skitour, 
kam se počítají závody nad 30 kilomet-
rů. Jak to?

Protože, a teď se posaďte, náš oddíl 
vybojoval ve Velké Skitour 3. místo! 
A to z celkem 124 bodujících týmů 
z celé republiky. Před námi přitom 

skončily jen profi týmy eD systém Silvi-
ni team a SKI team Vysočina, přičemž 
jsme za sebou nechali i tak zvučná 
jména jako TJ ČZU Rolníci, nebo Vl-
tava Fund Ski Team. Tohle je teprve 
výsledek hodný zarámování a jen těžko 
překonatelný.

Aby toho nebylo málo, dosáhli jsme 
historického výsledku i v Malé Skitour 
(počítají se do ní tratě pod 30 kilome-
trů a celkem šest závodů). Náš „Malý“ 
rodinný tým ve složení Standa, Pavlína 
a Lukáš Hruškovi si totiž vyjel skvělé 
8. místo, přičemž se jim započítávaly 
jen tři absolvované závody. Až na jeden 
tým na 6. místě jsou tak nejvýš s nej-
nižším počtem závodů – paráda!

Tím to ale nekončí (následující in-
dividuální výsledky jsou platné ke dni 
uzávěrky, kdy ještě nebyly započítány 
body za závod Bieg Piastów – Martina 
si pohorší, Vláďa polepší, u ostatních 
nevíme). V pořadí jednotlivců si to-
tiž naše Martina vyjela v celé Skitour 
dokonce 2. celkové místo ze všech žen 
a 1. v kategorii. Vláďa Douda vybojo-
val mezi všemi muži skvělé 16. místo 
a skončil 5. v kategorii. David Kasl si 
celkově i přes neúčast v posledním 

Skitour misři ze ZajKova. Jádro našeho bodujícího komanda, které má na svědomí historické 
výsledky oddílu. Zleva Standa, Pavča, Vláďa, Zdenda, Marťa, Óňa, Janča, Vojta, Luky a David.

Ani tma nás nezastavila. Bedřichovský Night light maraton byl druhou naší závodní zastávkou. 
A troufáme si tvrdit, že tady se lámal chleba (rozuměj odhodlání jet další závody).
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závodě sezony vyjel celkové 35. místo 
a v kategorii se umístil na 13. pozici. 
V Malé Skitour si mezi ženami vedla 
parádně Pavča Hrušková s celkovým 
15. místem mezi ženami a 5. v katego-
rii. V mužské Malé Skitour nezapo-
meňme ani na výborný výsledek Luky-
ho Hrušky, který skončil 105. ze všech 

chlapů, přičemž v kategorii do 18 let 
vybojoval fantastické 6. místo.

Nejen jmenovaným borcům, ale 
všem, kdo odjeli alespoň jeden závod 
letošní sezony, gratulujeme k životním 
výkonům i skvělé reprezentaci našeho 
oddílu. A věříme, že se v sezoně příští 
přidají i další, základna oddílu SKI 
Sokol Zaječice je totiž široká a stabilní 

a byla by škoda nepřepsat dějiny Zaj-
Kováckého běžkování ještě tlustším 
písmem. Skol!

David Kasl, Zaječice

Zřejmě dobrej oddíl!
Letošní úspěšnou sezonu jsme završili 
„intenzivním“ Zavírákem na Míseč-
kách. Návrat tria našich „zavíráků“ 
v neděli 13. března byl impulzem ke 
svolání improvizované tiskové kon-
ference, jíž se kromě zástupců všech 
významných médií v regionu zúčast-
nili téměř všichni naši závodící borci. 
Výběr toho nejlepšího, co zaznělo, jen 
podtrhuje morálně-volní sílu našeho 
týmu a dává tušit úspěchy budoucí.

Začátek tiskovky patřil samozřejmě 
triu ten den doběhnuvších: Martině, 
Vláďovi a Zdendovi. „Den před zá-
vodem jsme si byli prohlédnout trať. 
Myslela jsem si, že to bude úplné pek-
lo – Zdenda tvrdil, že to bude super,“ 
popsala Martina. „Celý večer jsme řešili 
mázu, což skončilo tím, že jsme si ne-
chali ráno namazat odborně ve Swixu. 
Udělali jsme dobře. Počasí bylo skvělé, 
závod jsem si moc užila: do kopce šla 
stromečkem, z kopce to jelo celkem 
fajn, a tak jsem do cíle dojela docela 
v pohodě.“

Když šlo o tu mázu, v kuloárech se 
proslýchalo, že večer to bylo docela 
napjaté… „Celý večer jsem přemýšlel, 
co namazat. Tak jsem na pokoji začal 
mazat na posteli v peřinách,“ odpověděl 
Vláďa na dotaz, jak to bylo se zeleným 
klistrem. „Když ostatní viděli, jak na 
svoje lyže mažu zelený klistr, tak prý 
že oni tohle teda mazat nebudou. Tak 

jsem to zase smyl toaletním papírem, 
kterým klistr smývat vůbec nejde. 
A nechal si namazat u odborníků.“ 
Bylo to těžké, ale závod to byl prý krás-
ný: buď z kopce, nebo do kopce, ale 
čtyři okruhy, což bylo na morálku. „Při 
předjíždění Zdendy o kolo jsem ho v 
kopci podpořil, a moc to vítal…“

Ten přitom jel závod jako náhradník: 
„Děkuji Davidovi, že jsem dostal tu- 
hle krásnou příležitost, které si vážím. 
Nebylo ale o čem přemýšlet, protože 
taková nabídka nepřichází každý den!“ 
A jak to bylo s tím předjížděním od 
Vládi? „Když mě v kopci míjel, tak mi 
řekl: Další kolo ti už nezávidím. Bylo to 
ještě kolo a půl, ta horší půlka, tak jsem 
ho nechal optimisticky odjet,“ popsal 
situaci Zdenda.

Pak před novináře usedlo rodin-
né trio Hruškových: Standa, Pavlína 

a Luky. „Když jsem se na posledním 
závodě honil s malým, tak mi říká: Já ti 
uteču. A já počkej, já ti dám!“ přiblížil 
závodní atmosféru Standa. „Když mi 
pod prvním kopcem zmizel, tak jsem 
si říkal, to vyjedu a umřu. Když jsem 
ho z kopce dojel, tak mi povídá: Táto, 
to vůbec nejede. A já, že mně taky ne. 
Naháněli jsme se, a pak pod kopcem do 
cíle do toho kopnul. Já se do toho taky 
opřel, ale nevydržel jsem to… Jinak: 
kdyby mě doma nehecovali, tak bych 
s vámi nikam nejel. Že to prý bude re-
kreačně!“

Pavlína, známá tím, že jezdí jako 
drak, jezdí na skinech – novináře pro-
to zajímalo, jestli si na příští sezonu 
nepořídí lyže mazací, aby si užila dob-
rodružství před závody jako ostatní: 
„Skutečně o tom uvažuju, ale tak, že 
Lukáškovi, protože roste, pořídíme 
nové a já si nechám ty jeho.“ Došlo 
i na kuloárové informace, že Hruškovi 
v příští sezoně nechtějí závodit, jak 
ostatně naznačil i Standa, které však 

Když jelito jede JeLyMana… Tak čtyři kilome-
try před průjezdem do druhého okruhu zlomí ve 
sjezdu běžku a na tom samém místě ve druhém 
kole zlomí i druhou (což zjistí až Standa po 
závodě). Pro Davida to byla sezóna těžká hlavně 
finančně…

Hotovo, vymalováno! Poslední závody, místo 
na Zadově na Mísečkách, o to těžší a zapekli-
tější. Ale když seš v cíli, tak máš vyhráno, i když 
nevyhraješ.
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Pavlína jednoznačně a s úsměvem vy-
vrátila: „Myslím si, že si to rozmyslíme, 
že doma zase zapůsobím.“

A jak byl s tátovou mázou spokojený 
Luky? „S tou jsem byl docela spoko-
jenej. Nebyl jsem spokojenej, jen když 
mi táta při večerním závodě ujel a byl 
dřív v cíli. Jinak mi ale vůbec neva-
dilo, že mu to klouzalo.“ A příští rok? 
„Určitě pojedu! Příští rok ještě jednou 
25 a ten další 50.“ Čímž Luky potvrdil, 
že Hruškovi budou závodit minimálně 
další dvě sezony, což je super.

Z absolventů Jizerské 50 pak dostali 
slovo Jarda a Zuzka. Novináře zajímalo, 
jak je možné, že se Zuzka oproti minu-
le zlepšila o takřka tři čtvrtě hodiny: 

„Nemyslím, že bych to mohla připi-
sovat něčemu jinému, než že mi lyže 
tentokrát jely dobře z kopce. A možná 
jsem lépe rozvrhla síly, takže jsem to ve 
stoupání k Buku vzala pozvolna.“

Jarda letos dojel už devátou Jizerku: 
„Končí láska k jedné slečně, končí Jizer-
ská 50 pro mě, ale platonická láska ur-
čitě zůstane.“ Kolena už neslouží, jak by 
měla, odrazilo se to i v závodě: „Letos 
jsem se konečně dočkal: sluníčko, ma-
zání, stopy, všechno super, bohužel jsem 
neměl natrénováno. Od půlky závodu 
tragédie, křeče, opravdu jsem myslel, že 
to vzdám, ale dobojoval jsem to.“

Následoval zbytek Doudů: Janinka, 
Vojta a Óňa. Pojede Jana příští rok 

víc závodů než Jizerskou 25? „Pojedu, 
určitě! Jelo se mi skvěle.“ Jak se jela Voj-
tovi Jizerská 10 a jak mu táta namazal? 
„Dobře se mi jelo, klouzalo to trochu, 
ale dobrý.“ A příští rok? Soupaží? „Sou-
paží ne, ale pojedu 25!“ A co Óňa? Po-
jede s bráchou? „Já nevim, buď mě táta 

přemluví, nebo ne. Ale asi jo.“
Na závěr se Jarda zeptal Davida, jak 

je možné, že se oproti první Jizerce 
před dvěma lety, kdy zlomil lyži a hůlky 
a dojel na půjčených, zlepšil letos o ho-
dinu a tři čtvrtě: „Asi jsem nepodcenil 
celoroční přípravu, kdy jsem byl asi 
třikrát běhat, dost jsem se otužoval, 
vůbec neposiloval, ani moc nedržel 
životosprávu. Ale pak jsme jeli na sou-
středění a nějak to sedlo, techniku jsem 
zlepšil…“

Snad jsme vás i pobavili, a tak nezbý-
vá než tuhle sezonu definitivně uzavřít 
slovy Jardy Vejmelky: „Jsem nadšenej, 
kolik lidí, a mladých, tady jezdí ve sto-
pě, když je sníh. A takovej oddíl – v ži-
votě bych nevěřil, že tohle v Zaječicích 
můžeme mít. Moc vám fandím.“

David Kasl, Pyšelské listy, Zaječice

Nejdřív je trénink. Téměř kompletní oddíl SKI Sokol Zaječice nepodcenil přípravu a zkraje roku 
absolvoval náročné soustředění na Kvildě. Vyplatilo se.

Tři dny na Chytárně. Přesně tolik příležitostí nám počasí nadělilo pro intenzivní přípravu „za 
humny“. Někdy však i málo může znamenat hodně, a navíc ta panoramata…

Vítej v klubu! O co chudší byla letošní sezona 
v ZajKově na sníh, o to bohatší se stala na pří-
růstky. Tímto v oddílu nově vítáme Péřu a dou-
fáme, že brzy bude na lyžích upalovat stejně 
rychle a vytrvale jako na suchu, viď, Zdendo.



Vláďa Douda (J50), 2:58:19, 84. m. David Kasl (J50), 3:38:23, 370. m. Marťa Setunská (J50), 3:53:49, 20. m. Zdenda Jirouš (J50), 4:48:50, 619. m.

Peťa Walder (J50), 5:05:21, 1003. m. Jarda Vejmelka (J50), 5:26:02, 64. m. Zuzka Čapková (J50), 5:48:32, 142. m. Luky Hruška (J25), 2:15:25, 34. m.

Standa Hruška (J25), 2:18:37, 48. m. Pavča Hrušková (J25), 2:21:57, 25. m. Jana Růžičková (J25), 2:55:38, 73. m. Vojta Douda (J10), 1:01:04, 95. m.

Óňa Douda (J10), 1:06:53, 137. m. Petr Čapek (J10), 1:21:41, 253. m. Filip Čapek (J10), 1:31:25, 348. m. Anežka Čapková (J10), 2:05:35, 474. m.

Jak jsme letos jeli Jizerskou 50, 25 a 10
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25.    Sobota 2. 4. 2022  10:15  SK Pyšely / Zaječice - FC Sellier & Bellot Vlašim   

16.    Sobota 9. 4. 2022  10:15  SK Pyšely / Zaječice - SK Votice 

17.    Sobota 16. 4. 2022  10:15  SK Pyšely / Zaječice - TJ Sokol Dolní Kralovice  
    

18.    Sobota 23. 4. 2022  09:15  TJ Sokol Sedlec-Prčice - SK Pyšely / Zaječice 

19.    Sobota 30. 4. 2022  10:15  SK Pyšely / Zaječice - SK Bystřice 

20.    Sobota 7. 5. 2022  09:00  SK Olbramovice - SK Pyšely / Zaječice 

21.    Sobota 14. 5. 2022 10:15  SK Pyšely / Zaječice - SK Benešov 2013 

26.    Středa 18. 5. 2022  18:00  TJ Sokol Senohraby - SK Pyšely / Zaječice 

22.    Sobota 21. 5. 2022  10:15  TJ Sokol Tichonice - SK Pyšely / Zaječice 

23.    Sobota 28. 5. 2022  10:15  SK Pyšely / Zaječice - FC Vracovice 

24.    Sobota 4. 6. 2022  10:15  Přestavlky / Slavoj Čerčany - SK Pyšely / Zaječice 

15.    Sobota 11. 6. 2022  10:30  SK Benešov 2012 - SK Pyšely / Zaječice 

14.    Sobota 18. 6. 2022  10:15  SK Pyšely / Zaječice - FC Sellier & Bellot Vlašim „B“ 

       Kolo        Datum          Začátek                                 Soupeř                     

Rozlosování Okresní přebor starší přípravky
5 + 1 skupina A - Jaro 2022

16.   Sobota 26. 3. 2022  16:00   TJ Úročnice Benešov - SK Pyšely   :

17.   Sobota 2. 4. 2022   16:30  SK Pyšely - TJ Sokol Lešany     :

18.   Neděle 10. 4. 2022  16:30  Teplýšovice „B“ - SK Pyšely     :
     

19.   Sobota 16. 4. 2022  17:00  SK Pyšely - FK Soběhrdy     : 

20.   Sobota 23. 4. 2022  17:00  TJ Sokol Miličín - SK Pyšely     :

21.   Sobota 30. 4. 2022  17:00  TJ Sokol Jírovice - SK Pyšely     :

22.   Sobota 7. 5. 2022   17:00  SK Pyšely - Sokol Zaječice     :
 

23.   Sobota 14. 5. 2022  17:00   Poříčí nad Sázavou „B“ - SK Pyšely   :

24.   Sobota 21. 5. 2022  17:00  SK Pyšely - Vrchotovy Janovice    :

25.   Sobota 28. 5. 2022 17:00  TJ Sokol Václavice - SK Pyšely    :

26.   Sobota 4. 6. 2022   17:00  SK Pyšely - TJ Slavoj Čerčany     :

15.   Sobota 11. 6. 2022  17:00  SK Pyšely - TJ Sokol Drachkov   :

14.   Sobota 18. 6. 2022 17:00  TJ Sokol Krhanice - SK Pyšely    :

       Kolo        Datum          Začátek                    Soupeř                     Výsledek

Rozlosování III. třídy skupina A  -  Jaro 2022

Chcete, aby se osobnost Vašeho dítěte rozvíjela i prostřednictvím kolektivního sportu?
Nelíbí se Vám, že v jednotlivých oddílech se dětem věnuje pouze jedna osoba/trenér?

Chcete vaše děti svěřit našim odhodlaným trenérům? 

N
ábor malých fotbalis

tů

Pokud ano, přiveďte své dítě v úterý nebo čtvrtek
do areálu SK Pyšely, kde se Vás ujmou naši trenéři mládeže.
Tréninky budou vést tři trenéři tak, abychom Vašim dětem
zajistili co největší individuální přístup a mohli se zaměřit

na detaily provedení herních činností a pohybobou kulturu.
Vaše děti formuje/rozvíjí především trenér a ne značka klubu,

do kterého se rozhodnete s dítětem vstoupit. 

Důležité informace a kontakty najdete na www.skpysely.cz

ÚTERKY a ČTVRTKY od 17.00 -  areál fotbalového klubu SK Pyšely
sportovní obuv a oblečení sebou

Pro více informací kontaktujte        Matěje Stránského   -   Petra Havlína  -   Miroslava Pášu        kteří Vám rádi zodpoví Vaše dotazy.
         724 373 838             606 612 023        602 129 196
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SK PYŠELY

Starší přípravka SK Pyšely
Kdybychom měli hodnotit dosud probíhající sezonu 
2021/2022, rozdělili bychom ji na dvě části – podzim a zima. 

Podzimní část sezony jsme odehráli pro nás poprvé v sou-
těži starších přípravek, která se odlišuje jak organizačně, tak 
i jiným systémem hry v porovnání se soutěží mladších pří-
pravek. Malinko jsme se obávali, jaká bude disciplinovanost 
v docházce na víkendová utkání, ale nakonec se ukázalo, že 
jak děti, tak především rodiče k tomu přistoupili zodpovědně, 
a nemuseli jsme v pátek řešit, jak poskládat tým, aby nás bylo 
na víkendové utkání dostatek. 

Ve výsledkové konfrontaci se soupeřem jsme si počínali 
úspěšně a ke 12 výhrám jsme si připsali pouze jednu porážku, 
kde nás výsledkově přestřílel kvalitnější soupeř z Benešova. 
V průběhu těchto třinácti utkání jsme soupeřům nastříleli 
neuvěřitelných 246 branek. Naši hráči tak po celou sezonu 
vedli  střeleckou tabulku, kde se výrazně prosadilo až 5 hrá-
čů, z čeho plyne, že se týmu daří nejen díky jednomu nebo 
dvěma hráčům, ale že se individuálně dokáže prosadit vícero 
hráčů. Bez ohledu na již zmíněnou statistiku nás může těšit 
fakt, že sportovně – výchovná cesta, kterou jsme zvolili, je 

správná. Naše děti se umí na hřišti individuálně prosadit, 
nebojí se tvořit, k dané činnosti si vybudovali kladný vztah 
a fotbal je baví. 

Pyšelští hráči jsou postupně zapracovávání také do okres-
ních výběrů, kde tři hráči již odehráli turnaje v okresních 
výběrech, a jedna hráčka reprezentovala okresní výběr dívek.

O zimní přestávce jsme se přesunuli na venkovní osvětlené 
hřiště v Čerčanech. Rozměrově tohle hřiště není úplně opti-
mální s ohledem na systém hry 5+1. Uvidíme tedy, jak rychle 
se dokážeme z malého prostoru adaptovat na travnaté hřiště 
mnohem větších rozměrů. S přibývajícím světlem se postup-
ně přemístíme zpátky na travnatou plochu, kde se budeme 
více zaměřovat na přátelské zápasy. 

Do jarní části sezony jsme byli zařazeni do výkonnostně 
lepší skupiny, kde se dají očekávat mnohem více vyrovnanější 
utkání, co pro nás muže znamenat i vícero proher než tomu 
bylo v podzimní části. Každopádně tuhle možnost konfron-
tovat se s těmi lepšími vítáme a budeme nadále sledovat, 
jakým způsobem jsou schopni naší hráči se individuálně pro-
sazovat, a jaký dojem z naší hry zanecháme u soupeřů.

Pošta Pyšely oslavila 150. výročí
Každý z nás si na něco stěžuje – na počasí, politiku, proticovi-
dová opatření a na poštu. Ta posledně jmenovaná, v naší obci 
funguje nepřetržitě již 150 let, a tak to s ní nebude tak špatné. 
Osobně věřím, že značka ČESKÁ POŠTA historii prověřená 
je totiž mnohdy poslední instancí, když selže vše ostatní. 
Dobrý pošťák totiž vše ochotně a slušně zařídí.

Tak tomu je již od roku 1871, kdy místní obchodník a osví-
cený nadšenec Vilém Fríd ve svém domě č.p. 30 začal provo-
zovat poštu. Zápis v místní kronice je pouze okrajový, ale pro 
život a vývoj společnosti to byl počin v mnoha směrech zcela 
výjimečný. Pošta se postupně rozvíjela, byla vybavena teleg-
rafem, telefonním spojením a posléze i veřejnou hovornou. 
Z místa svého prvního působiště se pošta stěhovala do větších 
prostor pohostinného domu Hospody u Jenšovských (č.p. 37) 
dnes hostinec U Dobrotů, odtud se dále stěhuje do budovy 
Staré pošty (dnes budova Pyšelského muzea), aby se v roce 
1978 přestěhovala definitivně z již nevyhovujících prostor do 
nové moderní poštovní budovy (č.p. 66), ve které sídlí dodnes.

Také lidé se během doby na naší poště střídali. Ve funkci 
poštmistra vzpomeňme pány J. Brunera, B. Tulacha a panu 
Fr. Vargu, kteří byli postupem doby vystřídáni neméně 
schopnými ženami, a to nejprve paní M. Drábovou poté 
M. Rebrošovou, paní Strnadovou, paní L. Horkou a paní I. 

Markovou. Ti všichni přispěli svou obětavou prací k dobrému 
renomé Pyšelské pošty. 

Pošta Pyšely byla spádovým okrskem nejenom pro samot-
né Pyšely, ale i pro nejbližší okolí: Pětihosty, Zaječice, Kovářo-
vice, Lojovice, Mokřany, Dubiny, Borovou Lhotu, Doly, Řehe-
nice, Malešín, Křiváček, Babice, Vavřetice a Dařboř a byla to 
po většinu existence naší pošty pochůzka pěší, a to v každém 
počasí i nečase – a věřte, že pošťáky mnohdy pořádně bole-
ly nohy, proto nám dovolte jmenovat pár jmen z řad našich 
spoluobčanů, kteří zasvětili část a mnohdy i celý život poště. 
Byli to bratři J. a St. Vnoučkovi, V. Jenšovský, P. Burdová, H. 
Pitelková, J. Rezková, H. Turková, M. Sejková, K. Valentová, 
Fr. Kadlec, B. Zika, L. Svobodová, L. Krejčíková, J. Černotová, 
A. Maxmiliánová, V. Pařízková. Všem jmenovaným patří 
velké poděkování.

Dnešní pošta se chce stát moderní, dynamickou spo-
lehlivou a snad i lidskou společností, která by ráda obstála 
v konkurenci a měla své stálé místo v naší společnosti, a tak 
na závěr přejeme Pyšelské poště dalších nejméně 150 let 
poštovní práce a kvalitní a spolehlivé zaměstnance, kteří 
budou zárukou, že pošta Pyšely bude místo kam se budou 
lidé rádi vracet.

Ivana Marková a Lenka Horká



 PYŠELSKÉ LISTY 1/2022      47

NAŠI DOPISOVATELÉ

Štědrý večer nastal …
U jezera na golfu už po obědě! 
A PYVO bylo u toho. 24.12. se usku-
tečnil 7. ročník Štědrodenního plavání 
PYšelského VOmrzlíka, letos v novém 
jezírku na pyšelském golfu. Účastnilo 
se cca 25kusů plavců různé otužilecké 
úrovně, věku, pohlaví, délky vlasů 
(i bez vlasů), barvy i střihu plavek, po-
litického názoru i vyznání. Společným 
znakem, podle kterého jsme se poznali, 
bylo, že jsme všichni měly plavky při 
vstupu do vody. A většina i při výstu-
pu. Objevilo se i pár primootužilců či 
spíše primootužilkiň, které se s tím 
nemazali a prostě do té studené vody 
vlítli. Blahopřejeme! 

V čele byl Předseda a Čestný před-
seda. Na obrázku je snadno poznáte, 
jeden má krásnou Coronu (čti korunu) 
a jeden hraje ve všech filmech. 

Pro techničtěji laděné čtenáře do-
dám, že: teplota vzduchu v době akce 
byla cca 4°C, teplota vody 2°C, rychlost 
větru 5,2m/s a nálada na stupni Super 

++. Teplota donesených nápojů kolísala 
od 5 do 45°C a kvalita přinesených 
pochutin byla excelentní. No prostě 
se to povedlo a kdo nebyl, může jen 
litovat. A věřte nebo ne, člověk, který 
se dopředu naladí u vody vodou apod. 
si pak tak nějak líp užije večerního 
Ježíška. 

Tak ahoj za rok na 8. ročníku! 
pídží

p.s. Předsedovi tímto děkuje 25ks 
plavců neb dostál svému jménu Ledo-
borec a ráno před akcí vlastním tělem 
rozbil ledovou krustu na hladině.

Svatý Obrázek Otužilecký – báchorka pro dlouhý večer – pohled z Pyšel

Je tomu rok a půl, kdy byl na dob-
ročinné akci Skok pro pomoc vy-
dražen obraz namalovaný Marii 
Tvrzovou (Kolářovou) nazvaný 
Pyšelští otužilci. Obraz vystihuje 
povahu OTUŽOVÁNÍ v celé její 
kráse. Pochopitelně jest myšlena 
zejména krása duševní, neboť ta 
fyzická (u mužské části Otužilců) již 
poněkud uvadla. Naštěstí u ženské 
nikolivěk, tam tomu studená voda 
naopak jen přidává. Obraz, jak mož-
no viděti na přiložené fotografii, 
zobrazuje tři typově odlišné plavce, 
jak směle hledí vpřed světlým stu-
denovodním zítřkům. Zároveň si 
pečlivý pozorovatel může povšim-
nouti, že výraz obličejů se jeví býti 
poněkud strnulým neboť plavci už 
tuší, že je čeká pěkná kosa a klepač-
ka na břehu.PYšelský VOmrzlík zdraví pravý zaječický knedlík, tedy NOK.
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Ale zpět k dražbě. Obraz nebyl vydražen jen tak. Strhla 
se o něj doslova a do písmene dražební rvačka. Zájemci byli 
jak jednotlivci z řad Otužilců, tak i organizované skupiny 
(Pyšelský VOmrzlík – Otužilci Pyšely) i organizované gan-
gy (NOK Zaječice). Poněvadž jsme však lidé z větší části 
kultivovaní a z větší části i gramotní, sešli jsme se a po po-
čáteční drobné nevraživosti a několika štulcích do zad se 
v klidu domluvili, že obraz vydraží Spojené Organizované 
Oddíly. A to peněženkou společnou a nerozdílnou. Nu a jak 
dojednali, tak učinili. Nám studenomilcům srdce zaplála 
radostí, že jest Obraz v našich ru-
kách a vydražená částka učinila 
radost obdarovanému. No jo, ale 
kam s ním? Bystré hlavičky se dali 
dohromady a vymysleli, že půl roku 
bude viset tam (Oksford Zaječice) 
a půl roku zase onde (Penalta Pyše-
ly). Mírně zfikslovaným losem (ná-
zor skoro nestranných pyšelských 
pozorovatelů) vyhrál první půlrok 
držby nebo chcete-li visu Obrazu 
gang NOK. Předpokládané předání, 
jak již ctěný čtenář jistě předjímá, 
zhatil jednovláknový RNA virus, 
zmetek jeden! Čerstvě svatořečený 
Obraz tak zůstal viset v Oksfordu 
celých 16 měsíců! Dlužno podotk-
nout, že s ním bylo zacházeno se vší 
ouctou a v rukavičkách, ba dokonce 
jej chlapci zaječický dokázali pově-
sit skoro rovně.

Ale jednoho dne nastal čas pře-
dání a zúčtování! Předání Obrazu 
bylo stanoveno na 18. 12. 2021 
v 15:00. Pochopitelně takový vý-
značný Obraz se nemůže předávat 
jen tak mýrnix-týrnix někde před 
knajpou, ba dokonce ani v re-
stauraci vyšší cenové skupiny ne. 
Takový Obraz s velkým „O“ se 
musí předávat u vody! S laskavým 
dovolením majitele, pana Pavla 
Richtera, se předání uskutečnilo 
u rybníka Kožený u Zaječic. Průvod 
slavnostně vyšnořených čtyřkolých 
vozidel s vlajkou PYVO oddílu vy-
razil z pyšelského náměstí přesně 
v 14:53:51. Kolona hrůzu naháně-
jících jednostopých strojů s obslu-
hou v apartních župáncích pak od 
Oksfordu v 14:58:14. Slavnostní pří-

jezd k rybníku byl oslavován početným 
davem, který ocenil jak perfektně srovnanou kolonu jedno 
i dvoustopých vozidel, tak i PYVO transparent s nápisem 
srdečně zdravícím Zaječické ňoky: PYVO zdraví Zaječický 
knedlík, tedy pardon, ŇOK.

Před předáním byla zřejmá nervozita na obou stranách. 
Jedni logicky nechtěli o Obraz přijít. Ono si na něj za rok a půl 
fakt zvyknete. A taky stěna pod ním už je vyšisovaná, co tam 
teď dát? Druzí se naopak báli, zda s ním budou umět „zachá-
zet“, zda jej pověsí rovně a zda na něj někdo (omylem) nevyleje 
PiVO. Obě strany nervozitu zaháněly různě – na pořadu bylo 

Na začátku. To se ještě smál NOK. Ale všeho do času!

Teď už je náš! Novodobá ikona otužilců je definitivně ve spárech PYVA!
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chlapácké plácání nesmyslů, chlapácké plácání po ramenou, 
konzumace zkvašených nápojů v nejrůznějším provedení apod. 
Vlastnímu aktu výměny předcházel slavnostní nástup oddílu, 
potažmo gangu. Neb nás bylo hodně, leeehce se to protáhlo 
a úsměvy začaly trošku tuhnout, nikoli stresem, ale chladným 
počasím. Ale pak už to šlo ráz na ráz. Předsedové oddílu/gangu 
si ani nestihli natáhnout bílé rukavice určené pro manipulaci 
s Obrazem a vyměnili si ho holýma rukama! No ale taky to 
bylo první předání a člověk, ano nedivte se, i předseda je člo-
věk, se učí chybami. Příště už ty slavnostní rukavičky budou!

Pochopitelně byl sepsán tzv. Cyklicky zacyklený protokol 
mezi předávajícím a přebírajícím stejně jako mezi budoucím 

předávajícím a budoucím přebírajícím, 
který výslovně a bezvýhradně určuje 
způsob předání, tak aby ani jedna ze 
stran nebyla šizeny a sama nešidila. No, 
já jsem tomu taky vlastně nerozuměl … 
A to, že to Voni měli celých 16 měsíců 
už jsme jim My vlastně odpustili. Dyť 
Voni za to snad ani nemohli. 

A pak už hup do vody o teplotě 3 °C, 
vlhkosti téměř 101 % a tlaku tak ako-
rát. Každý pobyl tak dlouho jak chtěl 
a když vylezl, tak jej čekalo občerstvení 
jakožto příslib dalších degustačních 
kulinářských zážitků v Oksu, kde pro-
běhla bohatá diskuze nad tématy voda-
-plavky-život a vůbec

V průběhu akce se jednoznačně 
ukázalo a potvrdilo, že Obraz má 
magickou moc. Kdo jej držel, smál se. 
U vody se nejprve smál NOK. Ale, když 

odevzdal, tak se smálo PYVO!  A v Oksfordu už se smáli 
všichni. No není to krása? Neboť jak známo, kdo se směje 
naposled, ten se směje nejlíp. Nebo, že by ne…?

Zapsal ElévOtužVoda

P. S. Veškeré v textu uvedené štulce do Nonšalantních 
Odpoledních Kořalečníků jsou myšleny v dobrém a podoba 
s kýmkoli stejným či snad jiným jest čistě náhodná a ta 
částka, no tak už vůbec nesouhlasí!
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Předáno, ponořeno! Po slavnostním aktu následoval společný akt v rybníku Kožený.

Pravé, nebo fikslované? Podpisy na Předávacím protokolu jsou rozhodně 
vlastnoruční!

Svatý Obrázek Otužilecký – (jediný správný) 
pohled ze Zaječic

Odbor uvádění pomluv, polopravd a to je kampááání na 
pravou míru při Nedělním otužileckém kosočtverci (za-
ječický NOK) si dovoluje váženého čtenáře upozornit na 
text publikovaný v tomto vydání Pyšelských listů na straně 
47–49. Byť pojednává o skutku věru chvályhodném, do-
pustil se v něm autor řady nepřesností, omylů, a dokonce 
dezinformací (skutkovou podstatu nyní řeší právní oddě-
lení NOKu, o výsledku možná budeme informovat, ale již 
teď je zřejmé, že orgány činné v otužileckém řízení budou 
mít plné ploutve práce). Text by byl býval nechal zaječické 
NOKy chladnými, v jednom bodě se však autor dopustil 
zásadního omylu, jímž pohár zaječického moku prostě pře-
tekl. Posuďte sami!
Autor již v první polovině textu tvrdí, že losování o první 
půlrok držby (visu) předmětného obrazu (podrobnosti 
viz s. 48) bylo „mírně zfikslované“! Tento závěr lze připsat 
skutečnosti, že losem držba připadla zaječickému NOKu, 
takže se autor coby člen konkurenční organizované skupiny 
otužilců PYVO (PYšelský VOmrzlík) logicky cítí dotčen, 
ne-li podveden. NOK tímto uvádí jeho omyl na pravou 
míru a prohlašuje, že autor se ve svém soudu nejen mýlí, ale 
dokonce podkopává autoritu samotného Velkého Noka – 
losování v žádném případě nebylo „mírně zfikslované“, ale 
prostě a jen „zfikslované“. Jak totiž Velký Nok praví ve své 
Velké knize omylů, NOK má vždycky přednost, a když ji 
nemá, tak si prostě zařídí, aby ji měl. Zaječický NOK věří, 
že toto bezprecedentní pohrdání Desaterem Velkého Noka 
bude po zásluze odměněno, ne-li ponořeno!

Abychom předešli možným budoucím sporům ohledně 
pravidelného předávání Svatého Obrázku Otužileckého, 
připojujeme text Předávacího protokolu v plném znění tak, 
jak jej 18. prosince 2021 zástupci obou organizací stvrdili  
vlastnoručními podpisy 

David Kasl, NOK, Zaječice

Předávaný objekt: obraz Otužilci (sign. 
aut. Marie Kolářová). Předávající: Nedělní 
otužilecký kosočtverec (NOK). Přebírající: 
Pyšelský Vomrzlík (PYVO)
Dnem podpisu tohoto Předávacího proto-
kolu přechází Předávaný objekt z dočasné 
držby Předávajícího do dočasné držby Pře-
bírajícímu.
Přebírající se zavazuje, že Předávaný objekt 
umístí na místě přístupném veřejnosti (ale-
spoň někdy), zejména pak Předávajícímu, 
a zároveň všemi způsoby (ie. legálními 
i nelegálními) zamezí jeho zcizení.
Přebírající se zavazuje, že do roka a do dne 
od podpisu tohoto Předávacího protokolu 
předá Předávaný objekt již coby Předávají-
cí do dočasné držby budoucímu Přebírají-
címu (nyní Předávající).
Předávající se zavazuje, že v termínu sta-
noveném Předávajícím (nyní Přebírající) 
převezme coby Přebírající Předávaný ob-
jekt do dočasné držby, opět za podmínek 
stanovených v Předávacím protokolu.
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 PETER MATISKO A PARTA PŘÁTEL                             

POŘÁDAJÍ 9.4.2022 VI. ROČNÍK

ZÁVODU V KROSU

A CANICROSSU

2022

Více info na:
www.pyselskykopecek.cz l www.facebook.com/pyselskykopecek 

  l https://www.laduv-kraj.cz/pohar-ladova-kraje 

ZÁVOD PODPORUJÍ:

Tratě 5/10,5/21 + 77 km UltraPUNKtrail
Canicross na trati 5/10,5/21,5 km.

Dětské závody 100-1300 m.
Prezence dětí od 9,30 - 10,45 / start 11,00

Prezence dospělý ch od 11,00 - 13,20 / start 13,50

Závod je součástí Poháru Ladova kraje.
Srdečně zveme širokou běžeckou veřejnost.

Start a registrace: Pyšely, okr. Benešov, náměstí T.G.Masaryka – hasičská zbrojnice

LÍŠMANI - BUBENICKÁ SHOW
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Silvestrovský Pochodoběh 2021 poosmé
Nenechejte se zmást. Pochodoběh se 
neuskutečnil večer po osmé hodině, 
nýbrž klasicky o půl druhé odpoledne 
na Silvestra, ale už osmý rok za sebou. 
A opět se startovalo od Penalty. Loni 
jsme zvolili nestandardní variantu indi-
viduální procházky spojené s Quízem. 
Letos jsme se i navzdory stále turbu-
lentní epidemiologickém situaci a ně-
kdy dost zmatečným opatřením vlády 
vrátili k osvědčenému formátu společné 
vycházky a/nebo běhu a následné degu-
stace na Penaltě. Letos jsme prošli, resp. 
misty až prokličkovali, jižní částí Pyšel 

nad Vysokou Lhotou, abychom celkově ušli 
a “prokecali” 6km. Trasa byla značena reflexní 
páskou a kdo to šel v noci, tak koukal, kam 
všude se dostal. Opět jsme našli místa a stezky, 
které zná jen málokdo a to jsou hned za “hum-
ny”. A o tom celý Pochodoběh je. Potkat se se 
sousedy a znovu si osvěžit, v jak krásném koutu 
naší země žijeme.

Samozřejmou součástí byl PelMelQuíz 
z různých oblastí jak geografických, časových, 
tak i společenskovědních. Ověřiil jsme si 
znalosti z dob Habsburské říše, ale i ty o tele-
vizních pohádkách. Lokalizovali jsme Jericho, 
jak místně, tak časově. Taky naše krátkodobá 
pamět dostala zabrat při vzpomínání na před-
chozí otázky a jejich význam. Nu a správně 
vybrat odpověď na otázku, kdo projektoval 
známý pražský viadukt (1110m délky, ote-
vřený po 4 letech stavby v roce 1850) a jeden 
z nejvýznamnějších průplavů světa, to už byla 
hračka, že. Nebo, že by ne? Tak mrkni dolů 
a vyber správné jméno i průplav.

Po návratu na Penaltu následovalo klasické 
vyhodnocení PelMelQuízu, ochutnávka do-
nesených dobrot (a že byly dobré!), přípitek na 
lepší Nový rok (a že bude lepší!) a hurá domů 
dooslavit Silvestra.

Tak ať je ten rok 22 fakt lepší. Vždyť už by-
chom si to všichni zasloužili.

To Vám všem za pořádající 3P zs přeje
Petr Gbelec a PGTeam

 INZERCE

Nowak/Santini/Negrelli/býv. ministr Havlíček 
Panamský průplav/Baťův kanál/Suezský průplav/
průplav Dunaj-Odra-Labe
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Sochařské 
zastavení IX. 
Neznámá světice 
u Lorety

Po figurálních plastikách, vytvářených jako 
součást sakrální architektury a přilehlých are-
álů, si teď představíme sochu s jinou funkcí. 
Sochy v životní velikosti nejsou na hřbitovech 
příliš časté a podobné je to i v Pyšelích. Tady je 
jen jedna taková, ale stojí za pozornost. Sochu 
ženy s věncem, přidržující se kříže, uvidíme 
vlevo u ohradní zdi, když po vstupu na hřbitov 
mineme Loretu. Provedení svědčí o ruce pro-
fesionála. Nápis na soklu určuje jako investora 
někoho z bohaté a vlivné rodiny Loulů. Nás ale 
bude zajímat především slohové zařazení, pří-
padně autor sochy.

Variant pyšelské plastiky neznámé světice 
můžeme najít víc a několik jich je také na Ol-
šanských hřbitovech v Praze (za upozornění 
děkuji paní Srnské). Jsou to práce sochařů dru-
hé poloviny 19. století, Karla Möldnera a Tomá-
še Seidana. Pyšelská socha je signována vpravo 
dole, ale pokročilá eroze bohužel už dnes zne-
možňuje přečíst jméno autora. Kvalitní zpraco-
vání by však ukazovalo na některého ze dvou 
výše jmenovaných sochařů. Jejich práce byla 
ovlivněna dobou, která nevytvořila ve výtvar-
ném umění vlastní sloh, ale půjčovala si z těch 
historických. Odtud také pojmenování histo-
rizmus. Möldner a Seidan představují generaci 
předcházející a vychovávající tu další, slavnější. 
K Seidanovým žákům patřil například i Josef 
Václav Myslbek, jehož monumentální realizace, 
včetně jezdecké sochy sv. Václava v Praze, patří 
ke klasickým dílům našeho sochařství.

Pyšelská světice své historizující slohové 
zařazení prozrazuje spíš detaily soklu než pro-
vedením sochy samé. Na soklu najdeme citace 
gotiky, ale socha je provedena spíš klasicky, 
s poučením na antice. Kvalitativní standard si 
však udržuje a uchovává nám příklad vývoje 
českého sochařství dané doby.

Michal Vitanovský
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Až do posledního dechu
Asi nikdy jsem neměla z reportážní cesty tak zamotanou hlavu jako z té, o které se 
vám chystám vyprávět. Celý ten den, co jsem doprovázela Markétu a Hanku z mo-
bilního hospice, jsem v sobě držela pestrou směsici pocitů. Večer po příjezdu domů 
jsem je po jednom panáku (nebo dvou panácích?) slivovice a skoro-noční procházce 
s manželem konečně vypustila ven. Brečela jsem hodně, ale vlastně jsem stále ne-
věděla proč vlastně. Třeba to zjistím, až vám to všechno vypovím… PS. Měli byste 
vědět, že jména lidí v reportáži jsem kvůli zachování důvěry změnila.

„Teď jedeme jen kousek za Pyšely. Hned 
u lesa, v takové dřevěné chatrči, bydlí 
pan Vrána. Podíváme se, jestli žije.“ 
Vysvětluje mi Markéta Nešporová, 
když si k ní ráno před devátou sedám 
do auta. Markéta je sociální pracovni-
ce benešovského mobilního hospice 
RUAH. Sociální pracovnici Zubatou ani 
v nejmenším nepřipomíná. Energická 
blondýna, maminka 4 dospělých dětí, 
má na sobě růžovou flísku s nápisem 
RUAH, černé legíny a pořádné trekové 
boty. Jakoby i to oblečení symbolizovalo 
Markétinu laskavost a vřelost na jedné 
straně a rozhodnost a nebojácnost na 
straně druhé. 

„Možná jste si tu pana Vrány někdy 
všimla?“ Ptá se mě během jízdy Marké-
ta. „On vypadá na první pohled docela 
děsivě. Sama v lese byste ho potkat asi 
nechtěla.“ Kroutím hlavou, zatím jsem 

s ním neměla tu čest. „Pan Vrána se 
občas potácí, mívá hlavu zvrácenou 
dozadu, je už dlouhá léta vážně nemoc-
ný, ale je úžasný. Já ho mám ráda. Říká 
mi Nešporko a je na mě drzej. Já mu 
zásadně říkám pane Vrána a neberu si 
s ním žádný servítky. Je s ním sranda.“ 
Vypráví Markéta, zatímco sjíždíme 
na bahnitou polňačku. „Kdysi ke mně 
domů chodil na polívku. Ale teď za ním 
jezdím já. Zkontrolovat, jak mu je, jestli 
má co jíst a nějaký to čistý prádlo na 
sebe.“ 

Zastavujeme na bahnité cestě 
u chatrče a Markéta mě varuje, abych 
se raději koukala, kam šlapu. Pan Vrá-
na chodí na záchod ven… Už z dálky 
slyšíme nějaký nesrozumitelný křik. 
Otvíráme dveře a z nich se vyvalí těž-
ký odér a vyběhne kočka. „Michalo, 
nech toho!“ Křičí na chundelaté zvíře 

třesoucí se muž kolem padesátky. Bojí 
se, aby neutekla. Aby nebyl sám?

„Co tady tak řvete, pane Vrána?“ 
Zlobí se na oko Markéta, a vzápětí ho 
pochválí: „No, vy jste se ale vyfešáko-
val!“ Pan Vrána má na sobě relativně 
čisté džíny, které jsou sepnuté parád-
ním kovbojským páskem. Leží na 
posteli a všude kolem něj jsou náznaky, 
že je to velký milovník koní, zvířat 
a… spoře oděných slečen. Markéta 
mi umyje židli („Já si jí taky vždycky 
radši přetřu, abych neodešla s ho.… na 
zadku.“) a já si začnu s panem Vránou 
povídat. 

Kluk ze zašlého alba

Na první pohled jde o lidskou trosku, 
ale na ten druhý má ta jeho osobnost 
pestřejší barvy. Člověk z komplikované 
rodiny, s několika „dys“ poruchami, 
kvůli kterým ho kdysi umístili do 
zvláštní školy. Parkinsonova choroba 
pak jeho příběh zkomplikovala ještě víc. 
Pan Vrána mi hrdě ukazuje malé album 
plné zašlých fotek koní. Je tam jeden 
snímek, na kterém asi osmiletý usměva-
vý kluk hrdě sedí na koni. Pan Vrána.

Prohlížím si album, chválím fotky 
a on mi začne vyprávět o tom, jak rád 
jezdil na tábor, a jaké měl koně a osla, 
jak často sleduje daňky a divočáků se 
nebojí… Najednou téměř nekoktá, 
mluví srozumitelně a s obrovským 
nadšením! Jakoby se vrátil ten kluk ze 
zašlého alba. I to je totiž on! 

Špičkuje s Markétou a ta mezitím 
pobíhá po třech místnůstkách a kont-
roluje bolavé nohy pana Vrány, jeho ob-
lečení a zásoby jídla. „Koukejte si zajít 
koupit ty rohlíky, pane Vrána.“ Hubuje 
ho Markéta. „Já tu mám knedlíky.“ 
Směje se. „A co máte rád k snídani?“, 
ptám se. „Salámek.“, zní rychlá odpo-
věď. „A občas mlsá vajíčka, že jo, pane 
Vrána?“ Doplňuje ho Markéta a dává 
do lednice vejce od křepelek, které bydlí 
spolu s panem Vránou v jeho obydlí. 

Chaloupka pana Vrány je na obec-
ním pozemku. Město Pyšely mu zařídi-
lo přívod teplé vody, připojilo elektřinu, 
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a dokonce k němu jezdí i popeláři. 
Podmínky, ve kterých pan Vrána žije, 
jsou i tak samozřejmě „netradiční“. Ale 
popravdě – nedokážu si ho představit 
v nějakém ústavu. Tady má svobodu, 
svoje zvířata, svojí Michalu, svoje tre-
kovky, ve kterých skoro každý den na-
chodí nečekaně hodně kilometrů. Díky 
lidem jako je Markéta, zařízením jako 
je RUAH a pár dobrým duším z Pyšel 
může svůj příběh v klidu dožít podle 
sebe doma.  

Umřu... řekl mi

Doma dožil i Jiřík. Pán s naprosto 
odlišným příběhem než je ten před-
chozí. Většinu života strávil v Praze na 
Vinohradech. Pak se ale s manželkou 
přestěhovali do domku v Pyšelích. Byl 
to aktivní intelektuál, rád chodil se svou 
paní na výlety a jednoho dne ho dostih-
la rakovina. „Umřu, řekl mi.“ Vypráví 
u šálku čaje manželka Anička. „Tak mu 
říkám: ano, Jiříku, jednou ano, ale ne 
teď…“ V očích má slzy, a já je polykám, 
až mě z toho bolí v krku. „Myslím, že se 
chtěl rozloučit. Že skutečně věděl, že to 
přichází.“ 

Pan Jiřík mohl být do posledního 
dechu doma, mezi svými. RUAH totiž 
rodině pana Jiříka poskytl potřebné 
vybavení (např. polohovací lůžko), pali-
ativní péči a jeho manželce velkou pod-
poru. „Jsem za to strašně vděčná.“ Říká 
nesmírně milá a krásná paní Anička, 
která se teď po třech letech znovu stará 
o blízkého člověka – tentokrát o ma-
minku. „Díky vaší pomoci můžu kaž-
dou středu nabrat dech a sílu. To je pro 
mě tak moc cenná podpora! Zajet si do 
Prahy, kterou mám pořád tak ráda. Bez 
vás bych si to vůbec nemohla dovolit.“ 

Když o někoho pečujete, je nesmírně 
důležité pečovat přitom i o sebe. Nará-
žím na to neustále při práci se svými 
klienty. Lidé mívají výčitky, že vůbec 
odpočívají, že někdy cítí radost nebo se 
dokonce baví… mezitím co jejich blízký 
trpí nebo v poklidu umírá. Pečující se 
také bojí, že se „to“ stane zrovna v tom 
okamžiku, kdy jsou pryč. A často o sobě 
později pochybují – že neudělali dost, 

že něco zanedbali, že se pořádně neroz-
loučili… Ty pocity jsou naprosto běžné 
a normální. A je moc důležité o nich 
mluvit. I v tom vám mohou pomoct lidé 
z mobilních hospiců. S nimi své pocity 
můžete sdílet a i tak zmírnit svou bolest.   

Prostě tam s nimi jen BÝT

Jedeme do Benešova, do sídla RUAH. 
Přesedám do auta, které řídí Hanka 
Holadová. Velmi milá a tichá žena, 
ze které cítím, že je ze mě nesvá. 
Vysvětluju jí, že i já jsem nervózní, 
protože tuším, že ona je nervózní… 
a že vím, jak je nepříjemné, když někdo 
sleduje vaši práci. Smějeme se a vyráží-
me za 96letou paní do jednoho benešov-
ského domku, ve kterém se zastavil čas.

„S paní Novotnou si především 
povídám. A když jí vykládám o svých 
dětech a vnukovi, tak se mě pak na 
konci stejně zeptá, jestli mám děti. 
Mohla bych jí vyprávět pořád to samé 
a vždy by to pro ní bylo nové. “ Usmívá 
se Hanka a připomíná mi tím, že stáří 
bývá někdy spojeno s demencí, Alzhei-
merem a občas i celkovou proměnou 
osobnosti. „Paní Novotná o nás zpo-
čátku ani moc nestála. Objednali nás 
její děti, protože s ní tady nemohou žít, 
a někdo by jí občas pohlídat měl. Mys-
lím, že paní je velká introvertka. Žije ve 
svém světě, ve svých knihách.“ 

Je to opravdu zvláštní – u paní No-
votné je mi trochu úzko. Paní sice žije 
v normálním domě kousek od centra 
Benešova, je mobilní, dokonce dokáže 
i upéct štrůdl a ohřát si jídlo, celé dny 
čte, luští křížovky… bývala učitelkou na 
střední škole. Ale dům je temný, studený, 
tichý, bez zvířat a paní je skutečně uza-
vřená v sobě. Uvědomuju si, jak moc těm 
lidem, které jsem viděla s Markétou, po-
máhá humor a taková lehkost vnímání 
sebe sama a světa kolem. Díky tomu asi 
u nich nebyla tolik cítit samota, prázdno-
ta a taková zvláštní beznaděj. 

Velmi obdivuju Haničku, jak klid-
ně si s paní povídá, a občas se na něco 
zeptá… ale protože paní Novotná moc 
nemluví, tak jí spíš vypráví o sobě, 
o počasí, o Benešově, o sněženkách 

na zahradě. Hanka působí vyrovnaně 
a tak laskavě! To nejpodstatnější je, že 
tam s paní prostě JE, třeba i v tichosti. 
Někdy i jen to, že dýcháte s tím druhým 
stejný vzduch, může moc pomáhat.  

Maliny, jahody a krmítka 

Hanka teď zajíždí před pěkný domek 
s udržovanou zahradou. Branka je za-
mčená, takže použije vlastní klíč. Mít 
klíč je obvykle nutnost, protože někteří 
klienti už nemohou vstávat z postele 
bez pomoci a po většinu času jsou sami. 
Vstupujeme do domku a hlasitě zdraví-
me. Ve velké světlé ložnici leží na polo-
hovací posteli pěkně upravená paní. 

„Dobrý den, paní Jestřábová. Vy jste 
ale krásně ostříhaná. To je dokonalý 
letní účes, moc Vám to sluší!“ Paní je 
z Hančiny pochvaly evidentně nadšená, 
i když se jí mluví těžce. Hanka pokraču-
je: „Blíží se teplo, to budete už za chvíli 
mít ty Vaše oblíbené pochoutky, viďte! 
Paní miluje maliny a jahody.“ Dodává 
směrem ke mně Hanka. „Jahody… 
maliny… ano.“ Přizvukuje pomalu paní 
Jestřábová a úplně pookřeje. 

Hanka jde paní přebalit a poté ohřát 
dovezenou bramboračku. Mezitím do 
domku přichází pan Zahradník. Přijel 
od lékaře. Je to přítel paní Jestřábové. 
Pečuje o ní i přes to, že je sám onkolo-
gický pacient. Na rtech má nakažlivý 
úsměv a nabízí nám časopisy s recepty. 
„Jestli si myslíte, že vám z toho něco 
uvařím a přivezu, tak to vás zklamu, 
pane Zahradníku. Jsem pěkně mizerná 
kuchařka.“ Směju se spolu s ním, načež 
mě vyzve, abych s ním šla dolů do dílny, 
že mi něco ukáže. 

Dole to vypadá jako v řezbářské 
dílně. Pan Zahradník je neuvěřitelný 
frajer! Sám si na trakaři přivezl spous-
ty větví a menších kmenů modřínů 
a z nich teď vyřezává doslova divy 
– originální květináče a ptačí budky. 
Nesmírně rád o tom vypráví. Je to jeho 
vášeň i únik z náročnější reality. 

„Ona se Tonička zlepšila od té doby, 
co sem jezdíte. Mě neposlouchá, ale vás 
ano. Konečně sní to, co dostane na talíř, 
takže trošku přibrala. A pořád má ra-
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dost, když jí přivezu kousek malinový-
ho dortu nebo rozmrazím jahody a dám 
jí na ně šlehačku. To jí hrozně chutná.“ 
Láskyplně vysvětluje pan Zahradník. 
V duchu před ním hluboce smekám. 
Uznání za svou péči o paní Toničku 
odmítá. Ani se o tom moc nechce bavit. 
Ale když mu pochválím jeho výrobky 
ze dřeva, je ohromně potěšený, a doká-
zal by o nich mluvit možná hodiny.

Hanka ještě paní Jestřábovou dokrmí 
pribináčkem a piškotem a pak vyrážíme 
dál. 

To je taková slast! Koštněte taky!

„Teď bych potřebovala nakoupit bram-
bůrky a instantní polévky pro paní 
Blaničku. Moc si je přála.“ Vysvětluje mi 
Hanka, a tak necháváme auto na blikač-
ky před večerkou a za chvíli zastavíme 
i s nákupem poblíž polorozpadlého 
domku za Bystřicí. 

„Dáme si oběd v autě, nevadí?“ Ptá 
se mě Hanka a já s potěšením vybaluju 
svačinu. Takhle to většinou chodí – v te-
rénu se jí na cestě. Uvědomila jsem si, že 
jsem úplně zapomněla pít a v žaludku 
mi kručí. Třeští mně hlava. Hanka mi 
nabízí pravý domácí štrůdl a já s velkým 
díky její laskavou péči přijímám. 

„Petro, dám Vám návleky. V tom 
domku bývá opravdu velká špína. Tam 
se nebudeme zouvat.“ Upozorňuje 
mě Hanka, když kráčíme přes 
neudržovanou zahrádku ke dveřím. 
I př es roušku mě omračuje puch – 
chemický záchod uvnitř domu asi není 
vynesený a kočky nechodí svou potřebu 
vykonávat jen po venku…

Procházíme temnou špinavou ku-
chyní do místnůstky s velkou postelí, ze 
které vykukuje malá hlava s bílými vla-
sy. „Dobrý den, paní Blaničko. Tak jsem 
opět tady a mám s sebou kolegyni.“ 
Z peřiny se vynoří droboulinká křehká 
paní. Má ale rošťácký úsměv a zářivá 
očka.  Když se na ní podívám, musím 
se automaticky usmát a zapomínám na 
binec a nevábné pachy kolem. 

„Paní Blaničko, co jste měla dneska 
k obědu?“ 

„No, hrachovku. A byla moc dobrá. 
Jen se teď bojim, aby mě ne to… no, 
abych zkrátka neprděla.“ Směje se Bla-
nička.

„To neřešte!“ smějeme se všechny 
a Hanka dodává: „Paní Blaničko, podí-
vejte, co pro Vás mám – přivezla jsem 
Vám ty brambůrky.“ To, co se pak děje, 
je jak vystřižené z reklamy na chipsy. 
Takovou radost v očích jsem neviděla 
ani u dětí, když do sebe futrují něco, co 
dostávají vzácně. Kdyby paní Blanič-
ka mohla skákat, určitě by to udělala. 
Zvládne si ale sednout a zašátrat v pyt-
líku s brambůrky a téměř obřadně je 
přikládá k ústům. Ztělesněná slast!

„To je taková dobrota! To je taková 
dobrota! No, vezměte si taky!“ Nabízí 
mi a já s díky odmítám. Takovou vzác-
nost jí nemůžu brát. 

„Podívejte se, jak to i hezky vypadá!“ 
Paní Blanička drží v ruce brambůrek 

a otáčí ho kolem dokola. Každý reklam-
ní režisér by z ní byl radostí bez sebe. 

Blanička má potěšení z maličkostí, 
cítí vděčnost za jakoukoliv i drobnou 
pomoc a dokáže si ze sebe udělat legra-
ci. Asi i proto tu stále je. I když je kost 
a kůže, žije v dosti ubohém prostředí 
a má nejrůznější zdravotní i mentální 
potíže.  Na komodě má pár fotek. Ptám 
se, zda je tam i nějaká z jejího mládí, 
a tak Hanka vytahuje tu zažloutlou 
svatební. Usmívá se z ní půvabná žena 
s kulatým obličejem a nezaměnitelný-
ma šibalskýma očima. Paní Blanička. 
A mě to znovu dochází… Staré lidi jsem 
někdy brávala jako odlišný druh. Jako 
kdyby byli staří celí svůj život. Ale oni 
mají svůj příběh a v duši jsou někdy tou 
mladou nevěstou pořád. Tohle Hanka 
i Markéta vědí, a asi i proto se ke všem 
lidem, o které pečují, chovají s respek-
tem, otevřeností a laskavostí. 
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Blanička si ráda povídá o všem mož-
ném, i když se jí to občas plete a sem 
tam se ocitne v jiném světě nebo v jiné 
době. Nakoupené instantní polévky 
si dává do postele, aby jí je nikdo ne-
vzal. A já vidím, že tam má i bonbóny 
a jiné cennosti. Když jí Hanka ukládá 
do postele a chystáme se k odchodu, 
mám kupodivu hezký pocit. Tahle 
paní je tam, kde chce být. Může si jíst 
brambůrky jak chce, kolik chce a kdy 
chce. A stále má důvod k úsměvu. 

„Mám je všechny ráda.“ Svěřuje se mi 
pak v autě Hanka. Chápu jí… jsem na 
tom stejně. Bez toho taková pomáhací 
profese asi ani dělat nejde. Nebo možná 
jde – jen je to pak nepříjemné pro vás, 
a asi i pro klienty.

Dejte to prosím stranou

Přijíždíme do RUAH, dávám rychlou 
kávu a opět přesedám do auta k Marké-
tě. Vyrážíme do malé vesničky v Posá-
zaví. V jedné omšelé bytovce leží paní 
ve finální fázi rakoviny. RUAH jí posky-
tl paliativní podporu a pomohl sehnat 
místo v lůžkovém hospici. Markéta do 
auta nakládá „gramofon“.  Jde o speciál-
ně upravenou židli s otvorem na kyblík. 
Asi tušíte, že slouží jako záchod. 

Parkujeme před domem, kde na nás 
už čeká usměvavý pan manžel. Čapne 
židli a vede nás k nemocné ženě. Byt 
je zašlý, takový chudičký, ale relativně 
čistý a voní v něm vyprané prádlo. 
Paní leží na kanapi před puštěnou te-
levizí. Unaveně ale s velkou úctou nás 
zdraví. Je statečná. Musí trpět velkými 
bolestmi.  Markéta jí vysvětluje, na 
co je ta židle. Paní děkuje a prosí ji, 
zda ji nemůžeme dát z jejího dohledu. 
Do poslední chvíle si chce zachovat 
hrdost a možná pocit „normálnosti“? 
Rozumím jí a do očí se mi opět derou 
slzy. Markéta manželům vysvětluje, co 
bude potřeba při odjezdu do hospice. 
Je z nich cítit vděčnost a úleva, že na to 
všechno nejsou sami. Markétina roz-
hodnost a optimismus pomáhají. Při 
loučení Markéta paní pohladí po tváři.

Až do posledního dechu…

Sedám si do auta a už to neudržím. 
Slzím a v krku mě pálí ten dlouho 
zadržovaný pláč. Na pár hodin jsem 
zahlédla chudobu, nemoci a blížící se 
smrt. Jen na pár hodin. Nakoukla jsem 
do „bubliny“, ve které se běžně nepo-
hybuju. Zvláštní je, že jsem viděla lidi 
v nesrovnatelně ubožejších podmín-
kách a ve výrazně horších zdravotních 
stavech – ale ti byli daleko, kdesi v Asii 
a v Africe, jakoby v „jiném“ světě. Tihle 
bydleli kousek od našeho domku, jen 
pár kilometrů od nás… a to je zkrátka 
nějak „jiné“.

„Jak to zvládáte?“ Ptám se Markéty? 
„Já to mám dobrý. Když vyjdu od 

nich ze dveří, pouštím to. Mám štěstí, 
že jsem zatím zdravá, mám krásný čistý 
domov, skvělého manžela… vracím se 
prostě domů. Jen občas potřebuju spr-
chu, a všechno to ze sebe smýt.“

„Kdy?“ „Když jedeme k úmrtí. Když 
zajišťujeme zesnulého. Ale i s tím se 
učím žít. Minulý rok bylo těch úmrtí 
opravdu hodně… Dějí se při nich občas 
takové zvláštní věci. Jednou jsme přijeli 
k umírajícímu hasiči… Petro, možná 
mi nebudete věřit, ale… prostě těsně 
po jeho úmrtí se ozvala šílená rána. 
Šli jsme se podívat, co se děje, a zjistili 
jsme, že ze stěny spadla taková velká 

koláž fotografií od hasičů. Bylo to ne-
uvěřitelné! Jednou jsme zase pomáhali 
při loučení s pánem, který byl vášnivým 
lyžařem. Bylo jaro, modrá obloha, slu-
níčko. Najednou ale z té jarní oblohy 
začal padat drobný sníh.“ 

Ze mě při Markétiných slovech pa-
dají slzy – a já vážně stále nevím proč. 
Asi je v tom i čistě můj sobecký strach 
z neznámého, z nemocí, ze stáří mých 
rodičů, mého manžela a mě samotné?? 
Jistě vím, že to není lítost nad těmi 
lidmi, protože ti lidé odcházejí jinam 
s dobrou péčí, ze svých domovů, a o lí-
tost určitě nestojí. Jistě taky vím, že 
domov, ať je jakýkoliv, je prostě domov. 
A být v něm do poslední chvilky vám 
může dát pocit, že jste stále svobodný 
a hrdý člověk, stále ten malý kluk na 
koni, stále ta smějící se nevěsta… stále 
ten člověk, který má svůj jedinečný pří-
běh až do posledního dechu. 

PS. Děkuji Markétě, Hance… a všem 
lidem z RUAH. Děkuji i dalším soci-
álním pracovnicím, pečovatelkám, 
zdravotním sestrám, lékařům a vedení 
mobilních hospiců – děláte práci, která 
je tolik (a možná i stále více) potřeba! 

Petra Lazáková

NAŠI DOPISOVATELÉ

Mobilní hospice
Mobilní hospice pomáhají umírajícím tišit bolesti, nevolnosti a další útrapy, 
které konec života mohou doprovázet. Nemocným i jejich blízkým také posky-
tují poradenství a služby sociálního pracovníka, psychologa a duchovního. 
Říká se, že 8 z 10 Čechů chce umírat doma. Umožňují to mimo jiné právě 
mobilní hospice. Ještě před 5 lety jich bylo v Česku registrovaných jen kolem 
dvaceti. Teď jich Fórum mobilních hospiců sdružuje 41. Jejich počet se zvýšil 
i díky tomu, že jejich péči konečně začaly z velké části proplácet zdravotní 
pojišťovny. I tak jich je bohužel stále málo. Jak asi tušíte – chybí především 
zdravotnický personál. Tedy odborní garanti (lékaři s nástavbovou atestací 
v oboru paliace) a zdravotní sestry. Málo je i sociálních pracovníků schopných 
pracovat v terénu. V RUAHu také chybí lidé – máte-li o práci zájem, podívejte 
se na jejich webovky. 
Pokud hledáte pomoc pro své blízké, podívejte se třeba na: 
www.ruah.cz, www.umirani.cz, www.osobniasistence.cz
Pokud jste z hospice a hledáte podporu pro své zaměstnance, podívejte se 
třeba na: 
www.mila.je, www.resultsemotions.cz/ruzova-masinka

http://www.ruah.cz
http://www.umirani.cz
http://www.osobniasistence.cz
http://www.mila.je
http://www.resultsemotions.cz/ruzova-masinka
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Rok plný jubileí
Ani letošní rok nezůstává pozadu v počtu více či méně 
významných výročí, která se týkají našeho města. Posuďte 
sami:

1352 – první zmínka o zdejším kostele, faře a knězi Ondře-
jovi
1382 – je uváděn Odolen z Pyšel, pozdější purkrabí na Lip-
nici
1412 – Odolen z Pyšel zemřel
1467 – královské vojsko dobývá hrady v Posázaví
1542 – Pyšely zdědil Ondřej Nebřehovský z Nebřehovic
1577 – Ondřej Nebřehovský umírá a je pohřben v kryptě 
zdejšího kostela
1627 – povstání vedené knězem Ulickým zasáhlo i náš kraj
1677 – vyskytne se poslední zmínka o zdejších nekatolících

1717 – vzniká důležitý dokument – inventář pyšelského 
panství
1742 – v našem kraji řádilo bavorské a francouzské vojsko
1772 – zemřel P. Bernard Holle, zdejší farář, raněn mrtvicí 
při mši
1787 – kostel dostal nový hlavní oltář, dílo pražského socha-
ře Jana Brože
1827 – zemřel dlouholetý pyšelský farář P. Karel Seewald
1842 – začala být vedena Zlatá kniha pyšelské školy
1847 – nová vrchnost slavnostně zasadila dub, který dodnes 
roste v zámecké zahradě
1862 – byla dokončena přestavba kostela do dnešní podoby, 
na věž byly pořízeny hodiny, byla zrušena  zámecká kaple
1872 – novým majitelem zdejšího panství se stal baron Fr. 
Ringhoffer
1877 – barona Ringhoffera vystřídal Julius Hofmeier

1892 – narodil se MUDr. František Račanský, vyni-
kající lékař ortoped. Zemřel v r. 1980 v Pyšelích.
1892 – byla založena veřejná obecní knihovna, byla 
zřízena  železniční zastávka
1902 – zdejší velkostatek získal baron R. Mattencloit, 
byl upraven park kolem kostela
1907 – zemřel farář P. V. Ješuta, byl dostavěn obecní 
vodovod
1912 – začal se stavět Útulek sv. Josefa, vznikl zdejší 
Sokol
1917 – vojenská komise zabavila dva z pyšelských 
zvonů
1922 – zemřel baron R. Mattencloit
1932 – začalo vyučování na zdejší měšťanské škole, 
zemřel Fr. Doležal, první pyšelský čestný občan
1937 – zemřeli Fr. Drastil, bývalý řídící učitel, a K. 
Pařízek, dlouholetý starosta Sokola 
1942 – zemřel PhDr. E. Rádl, univerzitní profesor, 
zdejší rodák. Pyšelští Židé byli vystěhováni do Tere-
zína
1957 – zanikla místní pobočka Spořitelny, byl zřízen 
Podnik komunálních služeb
1982 – zemřela Marie Babická, bývalá místní učitel-
ka, jedna z obětí komunismu
1992 – zemřel Arnošt Chvojka, zakladatel zdejšího 
muzea, začal vycházet Pyšelský zpravodaj
1997 – zemřel Josef Klobouček, bývalý ředitel pyšel-
ské školy
2002 – Pyšely navštívil pražský arcibiskup, kardinál 
M. Vlk
2007 – Pyšelům byl vrácen statut města
2012 – zemřel Josef Procházka, dlouholetý činovník 
Sokola

PhDr. Jiří Chvojka

	  

	  

DDoommááccíí  sseerrvviiss  
NNeemmááttee  ččaass  nnaa  pprrááccii  vv  ddoommááccnnoossttii??  NNeemmááttee  ppoottřřeebbnnéé  

vvyybbaavveenníí  aa  zzrruuččnnoosstt  nnaa  oopprraavvyy  aa  úúddrržžbbyy??  TTaakk  pprroottoo  jjsseemm  ttuu  
jjáá::  

  

Vojtěch Káňa 

+420 774 138 904 
kana.vojta12@gmail.com	  

Co nabízím:  

• Údržba nemovitostí 
• Sádrokartony 
• Malířské práce 
• Pokládka podlah 
• Výstavba dřevěných teras a pergol 
• Drobné instalatérské práce 
• Montáž a instalace nábytku a oprava stávajícího 
• Truhlářské práce 
• Péče a údržba zahrad 
• Vyklízení sklepů, bytů a půdních prostor 

Cena:  

• první započatá hodina 450 Kč a další započatá 350 Kč 
• doprava individuálně 

 
Dbáme na pečlivost a spolehlivost! 

 INZERCE
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Ze života našich předků – Část 3.  18. století
Čím hlouběji se vracíme do minulosti, tím víc ubývá 
pramenů, ze kterých můžeme čerpat naše vědomosti. 
Nejlépe jsme informováni o tzv. velkých dějinách. Jimi tedy 
začneme.

V průběhu 18. století se na císařském trůně vystřídalo 
šest panovníků a jedna panovnice. Do 18. století jsme vstou-
pili už se stárnoucím Leopoldem I., který vládl už od r. 1657. 
Když v r. 1705 zemřel, vystřídal ho jeho starší syn, Josef I. 
Nadaný a sympatický panovník však bohužel vládl pouhých 
šest let a v r. 1711 podlehl neštovicím. Jeho mladší bratr, 
Karel VI., sice jeho kvalit nedosahoval, zato se mu povedla 
jeho starší dcera, Marie Terezie. Její dlouhá vláda (1740 až 
1780) přinesla celou řadu novinek, např. povinnou školní 
docházku, první papírové peníze nebo číslování domů. Bo-
hužel se po dlouhé době na naše území vrátila válka, a to 
hned několikrát. Císařovnin syn Josef II. pokračoval velmi 
intenzivně v reformách a za 10 let své vlády toho stihl oprav-
du hodně. Pro naše předky nejzásadnější bylo zrušení ne-
volnictví a že římskokatolické vyznání přestalo být jediné, 
které mohli vyznávat. Když v r. 1790 zemřel, mnoho lidí na  
něj vzpomínalo v dobrém. Neplatilo to ovšem pro mnišské 

řády, jejichž činnost hodně zredukoval. Jeho mladší bratr 
Leopold II. vládl pouhé dva roky (1790 až 1792), takže se do 
historie nestihl výrazně zapsat. Zato jeho syn František II. 
vládl ještě hluboko do 19. století. Zemřel až v r. 1835. Toho 
však naši předkové rozhodně neoplakávali. Řídili se rčením: 
„Pán Bůh vysoko, císař daleko.“ Měli dost svých starostí.

Přitom právě pro Pyšely začalo 18. století přímo skvěle. 
V r. 1703 je totiž císař povýšil aspoň na městečko, „když už 
městem byly“. Kromě zvýšení prestiže to znamenalo řadu 
výhod a zlepšení života. Důležité bylo hlavně udělení práva 
trhu, takže se zde každou středu mohl odbývat týdenní trh, 
dvakrát ročně výroční trh a dva trhy na dobytek.

Krátce poté, v r. 1709 zahájila činnost papírna při poto-
ce pod Řehenicemi. Z r. 1713 pak pochází první zmínka 
o zdejší draslárně, která vyráběla potaš, surovinu potřebnou 
k výrobě skla. Tento rok byl však pro naše předky velmi 
neblahý. Do Evropy se rozšířila epidemie moru a řádila zde 
velmi zle. Odhaduje se, že v Čechách pomřelo asi 200 000 
lidí a v Praze cca čtvrtina obyvatel. Pyšely měly tehdy štěstí, 
mor se jim vyhnul. Místní kronikář F. V. Pokorný o tom 
napsal: „Tehdy z nařízení p. hraběte z Halleweilu pyšelští 

Čerstvá vajíčka  
 

„Se sluncem

nad hlavou“

 

Angus
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sousedi a ostatní jeho poddaní do Lorety se scházeli, zbožné 
písně prozpěvovali a modlitbami Pána Boha  horlivě prosili 
a milosrdný Pán Bůh zdejší městečko i s celou osadou od té 
rány ochrániti ráčil. Bylo prý viděti, jak staří vypravovali, 
nad Loretou jasný řetěz času nočního jako celou pyšelskou 
osadu obkličující.“ Zmiňuje také to, že hrabě přijal mnoho 
panstva z Prahy a chodil se s nimi modlit do Lorety.  Také 
zdejší občan Kašpar Kalfař „ubytoval“ ve své stodole nějaké-
ho bohatého izraelitu z Prahy.  „Ten prý mu za to přebývání 
dal velké dary.“ Ještě štěstí, že se jednalo o poslední velkou 
epidemii klasického moru, která naše země postihla.

Epidemie skončila, lidé z Prahy, kteří sem před ní utekli, 
se vrátili domů a život se vrátil do starých kolejí. Naši před-
kové jistě hodně prožívali slavnosti svatořečení Jana Nepo-
muckého v r. 1729 a také fakt, že se na zdejším zámku ně-
kolikrát zastavil císař s rodinou. Tyto návštěvy však hraběte 
Halleweila finančně vyčerpaly tak, že v r. 1734 musel Pyšely 
prodat. Koupil je hrabě Jan Jindřich z Bissingenu, nastěho-
val se sem ale až roku 1747.

To už znovu zuří válka. Hlavně Prusko, které bylo stále 
při chuti, nemohlo odolat, když v čele Rakouska stojí mladá 
nezkušená žena. Od prosince 1741 do dubna 1742 tu „hos-
podařili“ francouzští a bavorští husaři. Důstojníci zabrali 
zámek, mužstvo se ubytovalo po staveních. Po jejich odcho-
du zůstal zámek pustý a vyrabovaný a nevyráběl ani pivo-
var. Průtahů vojsk pak zažil náš kraj ještě několik.

V dobách klidu se odstraňovaly škody a Pyšely se začaly 
zkrášlovat. Městečko ozdobila řada soch světců, pěkná byla 
i nová fara. Od r. 1766 měly Pyšely konečně místního faráře. 
Jmenoval se Antonín Weisenthal. Tím skončily 
časy, kdy sem docházeli kněží z Poříčí nebo z Vel-
kých Popovic. Pro naše předky, pro něž víra byla 
zásadní součástí jejich života, to byla hlavní a víta-
ná událost.

Několik neúrodných let po r. 1770 zapříčini-
lo  řadu povstání nevolníků, která vyvrcholila 
v r. 1775. Při pokusu o dobytí Konopiště zahynulo 
sedm povstalců, mezi nimi Václav Platil z Řehenic. 
Proti zdejší vrchnosti nikdo nic nepodnikl, což 
svědčí o její oblíbenosti. Hraběti Bissingenovi už 
mnoho života nezbývalo. Zemřel v r. 1778 a o rok 
později se panství ujal Antonín Josef Voračický 
z Paběnic.

V následujícím roce zemřela Marie Terezie a její 
syn, Josef II., rozpoutal řadu reforem, které vesměs 
byly nutné, ale občas ukvapené, což se týkalo 
např. rušení klášterů. Zde ovšem žádný nebyl, ale 
byla tu Loreta. F. V. Pokorný píše o hysterických 
scénách, které se tu odehrávaly, když měla být 
zrušena. K tomu naštěstí nedošlo, protože byl u ní 
zřízen hřbitov. Skončilo tak dosavadní pohřbívání 
u kostela.

Zásadní však bylo zrušení nevolnictví. Poddaný člověk 
nebyl do té doby svým pánem, ale majetkem vrchnosti, 
která ho mohla kdykoliv koupit nebo prodat. Pěkné svědec-
tví o tom zanechal zmíněný kronikář Pokorný. Jeho otec, 
tkadlec v Chrudimi, se v r. 1774 stal předmětem takového 
obchodu. Jeho dosavadní vrchnost, hraběnka Karvinská, 
ho za dva tucty dukátů prodala hraběti z Bissingenu. Ten ho 
přestěhoval do Pyšel, do tzv. Fuxova domu, tedy do Zakout. 
Tato architektonicky zajímavá čtvrť vyrostla právě za hrabě-
te Bissingena, který tu usazoval šikovné řemeslníky. Příklad 
Pokorného staršího nám naznačuje, jak je získával.

Konec 18. století rozhodně nebyl klidný. Velká francouz-
ská revoluce, poprava krále Ludvíka XVI. a jeho manželky 
(dcery naší Marie Terezie) – to vše se zájmem sledovali 
i naši předkové. Tušili, že válka je na spadnutí. K tomu v r. 
1795 umírá majitel zdejšího panství a o rok později i jeho 
manželka. Zbyli po nich dva synové. Starší se dal na vojnu, 
mladší, Jan Antonín, byl ještě dítě, takže pyšelské panství 
spravoval jeho poručník Josef Varlich z Bubna.

Doba byla vzrušená. V r. 1798 ženisté dostavovali silnici 
z Benešova do Prahy, o rok později tudy protáhli Rusové. 
F. V. Pokorný je velmi chválil, že byli hodní a zbožní. Zato 
příroda zlobila. Sklonek roku 1799 přinesl extrémní mrazy. 
Když o vánocích pyšelský farář přezpíval Narodil se Kristus 
Pán, zjistil, že je v kostele sám. Nikdo jiný tam zimou ne-
vydržel. V této zimě pochodovali naši vojáci k Rýnu proti 
Francouzům... Navíc ještě tu silně řádily neštovice. Oběti si 
vybíraly hlavně mezi dětmi. Ne, 18. století nekončilo dobře.

PhDr. Jiří Chvojka
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Rozumnost v době 
nerozumu
„Ale moudrost, kde se najde? Kde je místo rozumnos-
ti?”  Bible, kniha Job 28.12

Vážení spoluobčané a čtenáři Pyšelských listů, rádi 
bychom Vám popřáli pokojné trávení Velikonoc a ni-
čím nerušený čas, snad již ne covidový a zároveň snad 
bez válečný. 

Ve chvíli, kdy píšu tento článek (konec února) je 
situace kolem nás více než rozporuplná. Máme důvod 
se začít radovat, že nás opustila jedna katastrofa, vše 
kolem COVIDu zatím vypadá velmi dobře, ale bohužel 
další katastrofa v podobě války na blízké Ukrajině se 
plně rozhořela a to nás společně nenechává vydech-
nout. 

Vrátím se ale v této úvaze k tomu, co nás provázelo 
poslední dva roky. Aktuální vlna Covidu pomalu ustu-
puje a máme naději doufat, že to byla ta poslední. Proto 
je dobré se ohlédnou a zhodnotit, co se za poslední 2 
roky našeho života událo a co jsme mohli o sobě zjistit.

V době lockdownů jsme se museli výrazně 
uskromnit a vzít na vědomí, že v mnoha ohledech mu-
síme upřednostnit bezpečnost všech kolem nás před 
svým vlastním pohodlím a blahobytem. Pro všechny 
bez vyjímky byly nastaveny velmi přísná omezení. Byl 
omezen pohyb mezi státy, okresy a obcemi. Na dlou-
hou dobu se zavřeli obchody a provozovny. Podnikatelé 
přišli o své zakázky, někteří kolem nás přišli o práci. 
Naše děti nemohly navštěvovat školy a ztratily více než 
1 rok života, ve kterém se nepotkávali se svými kama-
rády a spolužáky. A kdoví, jaké to bude mít celkové násled-
ky na jejich budoucí vzdělanost. 

Ekonomika našeho státu se v COVIDu propadla a při-
cházející nemalé ekonomické potíže doprovázené v minu-
lém období ne zcela uváženou finanční politikou státu, která 
vyvolala doposud  největší vlnu inflace v novém tisíciletí. Ta 
výrazně znehodnocuje naše úspory a doprovází ji výrazné 
zdražování všeho kolem nás.

Do našeho pokojného života přichází stále něco nového, 
nečekaného. Něco, na co jsme rozhodně nebyli připrave-
ni. Stalo se to, co jsme mysleli, že se již nikdy stát nemůže. 
Věřili jsme, že v moderní společnosti, která má po několik 
generací zažité správné hygienické návyky, která má skvěle 
fungující zdravotnictví a patří do vyspělého západního svě-
ta nemůže nikdy potkat pandemie takového rozsahu. Stejně 
tak jsme si mysleli, že humanitní a vzdělaný evropský svět 

se již nemůže propadnout do šílenství válek a utrpení kvůli 
mocenským choutkám jednotlivců.

Ne že by lidstvo takové zkušenosti v historii nemělo, ale 
naše generace si takovou možnost ani nedovedla představit, 
natož o ní uvažovat. A stejně tak, jako nás překvapili na pře-
lomu tisíciletí povodně, jako nás překvapil terorismus, is-
lámský stát, obrovská horka spojená se suchem, tání ledovců 
nebo naposledy kůrovec, který zdrancoval naše nádherné 
lesy, tak nás stejně tak překvapila pandemie a nově nastalá 
válka v mírumilovné Evropě.

Hlavně Covid do našeho živate přinesl nová pravidla 
hry. Nastaly nám nečekané povinnosti, které nás postavil 
před dost nepříjemnou realitu života. Je dobré si v takovém 
případě položit velmi jednoduchou otázku, která zní: Co je 
v životě důležité? Nebo také, co má v životě smysl? Ať chce-
me nebo ne, tak jsme si na vlastní kůži museli ověřit několik 
zajímavých zjištění, o které bych se s Vámí rád podělil. 

VELIKONOČNÍ STEZKU
P O JĎ T E  S  N Á M I  N A  

V  O B O Ř E  P Y Š E L Y  

OD NEDĚLE 10.4. DO NEDĚLE 17.4. 2022
T Ě Š T E  S E  N A  N A P Í N A V Ý  P Ř Í B Ě H ,  Z A J Í M A V É  Ú K O L Y  A

M O ŽN Á  I  P O K L A D !

Z AČÁ T E K  T R A S Y :  H Ř I Š T Ě  U  Š K O L K Y  
C E S T A  B U D E  V Y Z N AČ E N A ,  P R O JĎ E T E  S I  J I  K D Y K O L I  B Ě H E M  V E L I K O N OČN Í H O  T Ý D N E .  
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Příměstský tábor Fulhaus
Na začátku srpna proběhne příměstský camp pro věkovou kategorii 10–17 let, který se bude odehrávat v Čerčanech, 
v budově TJ Slavoj Čerčany. Jedná se o trošku starší děti než je pro příměstské tábory obvyklé, proto jsme program při-
způsobili a nastavili tak, aby byl naplněný a zároveň přizpůsobený zájmům účastníků. Každé dopoledne se budou věno-
vat jedné ze čtyř činností na kterou se předem přihlásí. Děti si mohou vybrat výuku angličtiny, sport, kreativní camp, 
nebo tanec – každá část je vedena specialisty v oboru. Odpoledne budou více proměnlivá – čeká nás společný výlet, kou-
pání, hry, tvořivé i sportovní aktivity podle zájmu dětí. Podrobný program a všechny informace včetně přihlášky nalez-
nete na stránkách: www.fulhaus.cz/cercany

 Jakub Zabystrzan (Vedoucí přípravného týmu)

Člověk není pánem nad přírodou. 

Ve 21 století se ukazuje, že bezmezná víra v lidské schopnos-
ti a technické vymoženosti, které nám umožňují kontrolu 
nad přírodou a procesi v ní probíhající, je již překonaná, 
ne-li zcela rozvrácena a to nejen aktuální pandemickou situ-
ací, ale i situací kolem globálního oteplování. Člověk nemá 
situaci pod kontrolou. 

Možná bychom mohli odvážně prohlásit, že člověk ne-
vládne ničím, čemu hrdě věřil, že vládne. Jsme sice mnohem 
lépe vybaveni než lidé předchozích generací a odoláváme 
i díky farmaceutickému průmyslu nemocem, které byly 
neléčitelné, ale nikdo teďnemůže tvrdit, že nás v budoucnu 
nezahubí obyčejný vir nebo že situace kolem globálního 
oteplování nezmění naše dosavadní životy. 

Zdravotnictví dnes umí zázraky, ale není všemocné. 

Umírající a dusící se lidé, jen proto, že není dostatečná 
kapacita lůžek a přístrojů, musí otřásat bezmeznou vírou 
v bezchybné a funkční zdravotnictví. Naše zdravotnictví je 
kvalitní a je schopné řešit v minulosti neřešitelné případy, 
ale to nemění nic na faktu, že nelze počítat s tím, že budu 
v případě nouze ošetřen a zachráněn. 

Ne zcela příjemně se poslouchaly zprávy, že zdravotnictví 
není schopno zvládnout v době nejhorší COVIDové vlny 
i jen několik set vážně nemocných lidí najednou. V tu chvíli 
se vloudí hned několik otázek, které nemohou nechat člo-
věka v klidu. A co když bude potřeba ošetřit najednou tisíce 
nebo desetitisíce lidí najednou? Jaká kritéria potom roz-
hodují o tom, kdo má z těchto lidí právo na lůžko, přístroj 
a tím pádem i na život a kdo ne? A co když budu mít smůlu 
já nebo nějaký můj příbuzný? Budu schopen přijmout, že 
se mi nedostane potřebná pomoc, a že je to tak správně, 
protože kapacity jsou prostě i kvůli finančním i lidským 
nárokům omezené?  Vždy se rozhodují koho nebo co upřed-
nostním. Nejen COVID nám znovu otevřel již dlouho za-
pomenuté téma, že naše osobní rozhodnutí mají významný 
dopad na druhé. Minimálně na naše nejbližší okolí, na rodi-
nu, spolupracovníky a sousedy. 

Jako příklad uvedu hypotetickou situaci. Mé osobní roz-
hodnutí je nenosit roušku. Ať jsou mé důvody tu více, tu 
méně obhajitelné, přesto má tento projev mé osobní vůle 

významný dopad na mé okolí. Poté co se sám nakazím a ne-
mám viditelný průběh, nakazím v práci svého kolegu, který 
následně nakazí svou starou matku, která na vážný průběh 
nemoci po několika dnech umře! 

Kdo z nás si chce i jen hypoteticky připustit, že je v tomto 
případě spolu vinen smrtí neznámého člověka? Kdo z nás 
si podobnou situaci uvědomuje ve chvíli, kdy dělá jakékoliv 
osobní rozhodnutí? A kdo z nás takto do důsledků promýšlí 
okolnosti svého rozhodování?

Místo toho sami k sobě a ke svému okolí dokola argu-
mentujeme, že: “Nošení roušky mě omezuje! Nemůžu v ní 
dýchat, zvedá se mi žaludek a dusím se! Já přece nejsem 
nemocný, pak nemůžu přece nikoho nakazit! A kdoví kdo 
Covid vymyslel, jestli to není celé jedna velká lež, psali to 
přece na internetu! To mě navádí na další zjištění, ke kte-
rému se dnes vyjádřím, a které nás navádí zpět k nadpisu 
dnešního článku. 

Jsme ochotni věřit doslova čemukoliv. 

Kde se poděla rozumnost a kde jsme ztratili moudrost? 
Kniha Job z Bible je užasná v tom, jak nádherně odhaluje 
lidskou slabost. Ta se poslední dobou nejvíce ukazuje v tom, 
čemu jsme ochotni věřit. Na jednu stranu je tu mnoho těch, 
kteří Vás budou přesvědčovat o tom, že víra v Boha je ne-
smysl a jde o přežitek, ale obratem Vám budou dost zasvě-
ceně vyprávět příběhy tu o světovém spiknutí, tu o tom jak 
Vám při očkování dají čip, nebo příběh o tom jak skrze lát-
ky obsažené v očkovacím preparátu ztratíte vědomí o sobě 
a stanete se loutkou v něčích rukou.

Upřímně je pro mě velkým překvapením, čemu jsou dnes 
lidé ochotni věřit, ale asi více mě překvapuje, jak hlubokou 
a neotřesitelnou víru mají. Zkuste jim jejich postoje vyvrátit 
a dost tvrdě narazíte. To ve mě vyvolává otázku, proč jsme 
jako lidé ochotni věřit doslova čemukoliv, od Chemtrails až 
třeba po spiknutí Židozednářů, ale nejsme ochotni uvěřit 
tomu, že Bůh stvořitel poslal svého Syna, Ježíše Krista na 
zem, aby žádný, kdo v něho věří, nezahynul, ale měl život 
věčný (Bible, Jan 3.16)? 

Za náš život je nutné zaplatit!
Z předchozích úvah vyplývá jednoduchá pravda, kterou je 
nutné také promyslet. Jestliže chci žít svůj život spokoje-

NAŠI DOPISOVATELÉ

http://www.fulhaus.cz/cercany
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PŘÍMĚSTSKÝ 
CAMP

1.-5.8.2022
Čerčany

tanec / sport camp / kreativní camp / zábavná
výuka angličtiny / ranní a večerní programy /

workshopy 

věk účastníků 10-17 let

cena: 2400 Kč

více info a online přihlášení na www.fulhaus.cz/cercany

kontakt: kspysely@gmail.com, tel: 777 688 407
pořádá Křesťanský sbor Pyšely 
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ně, musím za takový život zaplatit. 
V dnešním světě to znamená mimo 
placení daní a poplatků také přiná-
šení osobních obětí. Mé uskromnění 
v době lockdownu přinese pro-
dloužení života několika z nás. 
Uskromnění jiného zase přinese 
v budoucnu benefity pro můj život. 

Například v době války to může 
v nejmenší znamenat přijetí zvýše-
ných nákladů na život, v nejkrizo-
vější fázi i obětování vlastního života 
v boji s nepřítelem. Takto se dá na-
příklad dívat zpětně na oběti, které 
přinesli padlí vojáci ve 2. světové 
válce, kteří následujícím generacím 
přinesli svobodu a mír, který jsme až 
do dnešních dní mohli prožívat.

Tento princip je uplatněn pro kaž-
dého i v zaplacení za naše životy před 
Bohem. Ježíš Kristus zaplatil za nás 
tím, že obětoval svůj vlastní život, 
aby nám dal život a to život věčný 
a naučil nás obětovat se pro ty dru-
hé. Protože takový je princip života, 
za který je nutné zaplatit vlastními 
oběťmi.

Co mě aktuální situace naučila?   

Že je dobré přemýšlet o tom, jak mo-
hou mé rozhodnutí ovlivňovat okolí. 
Že je dobré si vždy klást otázky, zda 
někoho svým jednáním neohrozím 
na životě a je dobré si uvědomit, že 
můj život něco stojí a proto je dobré 
se uskromnit a obětovat se. A že člo-
věk rozhodně neztratil víru, ale věří 
v cokoliv jen ne v Boha a Ježíše Kris-
ta, jehož obětování se ukřížováním 
a zmrtvých vstání si o Velikonocích 
připomínáme. A že vedle víry člo-
věka ve spiknutí, je má víra v Boha 
a Ježíše Krista mnohem menším 
bláznovstvím, než se původně zdálo. 

Pokojné prožití jara a Velikonoc 
Vám přeje za Křesťanský sbor Pyšely 

Lukáš Križko

Sezóna 2022
Květen - Září

Pondělí - Úterý - Zavřeno
Středa - Pátek 12 - 17
Sobota - Neděle 13 - 18

Facebook: Zmrzlina„Pod školou“Pyšely

Jsme rodinná firma, která se zabývá
již dlouhá láta výrobou zmrzliny z kvalitních

italských surovin, kterou jste měli možnost ochutnat
v místě Pekárna a kavárna Neveklov a už i v Pyšelích.

Těšíme se na vás.

Produkty:

pravá italská točená 
zmrzlina
- smetanová
- ovocná
- sorbety z vyzrálého              
  ovoce
- bez lepku
- bez laktózy

Pravá italská káva 
Caffé Diemme

Chlazené nápoje

2022
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